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 Poslední schůze zastupitelstva proběhla dne 
24. 5. 2004, hlavním bodem bylo projednání 
auditu a schválení hospodaření za minulý 
rok. Audit nám pouze ukládá zlepšit kontrolní 
činnost jak výborů, tak samotného úřadu směrem 
k příspěvkové organizaci - základní škole, jinak 
bylo vše bez závad, a proto mohlo být hospodaření 
minulého roku bez problémů uzavřeno. Další 

jednání bylo spíše informativní a diskutovalo se i o dalším rozvoji 
především k materiálu Černilov dětem, se kterým budeme průběžně 
pracovat.

Zprávy z radnic

OBEC ČERNILOV
OBEC LIBŘICE

Zastupitelstvo obce Libřice se scházelo 
pravidelně každý měsíc.

 Nejdůležitějším bodem bylo projednání a konečné schválení 
rozpočtu na r. 2004, který byl sestaven jako vyrovnaný v celkové 
výši 5 006 426,- Kč. Rozpočet byl jednohlasně odsouhlasen. Dále 
byla v měsíci únoru projednána a odsouhlasena úhrada neinvestičních 
nákladů na pobyt dětí v mateřských školkách, kdy se obce dle 
požadavku obecního úřadu provozujího mateřskou školku musí podílet 
na těchto nákladech (jinak dítě nebude přijato) . 
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Mikroregion 
Černilovsko

 Valná hromada se uskuteční dne 2.6.2004. Na programu má schválení 
hospodaření za loňský rok, projednání auditu, uzavření mandátní smlouvy 
s Obcí Černilov o vykonávání účetnictví a administrativy, rozpočet 2004, 
přijetí nových členů, akce letošního roku. Zastavil bych se u přijetí nových 
členů, kdy je již předjednáno ve správní radě přijetí obce Skalice, která je 
dle mých informací o vstupu rozhodnuta a aktivně se zapojila do projektu 
Bezdrátového internetu a Značení cyklotras, vstup zvažuje i Smržov. Dále 
o jednotlivých akcích:

Bezdrátový internet

 Celá akce se již rozbíhá, smluvně je již zajištěno umístění  
přístupových bodů a pracuje se na jejich instalaci, dle smlouvy 
mají být fyzicky dokončeny do 15.6. a zprovozněny do 30.6.2004. 
Souběžně se již bude provádět instalace u jednotlivých uživatelů. 

Značení cyklotras

 S použitím dotace z Programu obnovy venkova 300 tis. Kč a vlastních 
zdrojů min. 130 tis. Kč hodláme vyznačit veškeré navržené cyklotrasy 
v mikroregionu, v současné době upravujeme projekt s ohledem na Skalici.

Vybavení základní technikou

 Z krajského grantu máme přislíbeno 200 tis.Kč + 200 tis. Kč vlastních 
použijeme na zakoupení techniky na údržbu zeleně, přičemž bylo 
dohodnuto, že příslušný vlastní podíl zaplatí ta obec, které bude ten který 
stroj zapůjčen.

Cyklostezka napříč mikroregionem

 V letošním roce budeme pokračovat v přípravě akce pořízením 
projektu pro územní řízení. Krajská dotace činí 350 tis. Kč, vlastní 
podíl 150 tis. Kč. V současné době jednáme s Městem Hradec 
Králové o jeho vstupu do projektu jak fi nančně, tak hlavně přípravou 
území v k.ú. Slatina a Slezské předměstí.

 Dále počítáme s přípravou dalších projektů ve spoluprací 
s poradenskou fi rmou OHGS, jejíž služby máme také pokryty 
z grantu Královéhradeckého kraje.

Ing. Stanislav Javůrek

 Nyní tedy několik aktualit.

Změna č.2 územního plánu
sídelního útvaru Černilov

 V minulých měsících byly postupně zahájeny přípravné práce na 
vyhotovení Změny č. 2 ÚPSÚ Černilov. Koncem roku 2003 byl vznesen 
požadavek na zapracování dvou nových lokalit v Černilově pro výstavbu 
rodinných domů. Z důvodu zdlouhavého pořizovacího a schvalovacího 
procesu změny územního plánu vyplynulo rozhodnutí spojit tyto dvě 
lokality s dalšími podněty na bytovou výstavbu v místních částech 
Bukovina a Újezd. 
 Na naši žádost Katastrální úřad v Hradci Králové poskytl své 
údaje v digitální formě pro přesnost zobrazení a nyní se zpracovává 
zadání Změny č.2.  
 V plánovací dokumentaci z roku 2000 Změna č.1 bylo řešeno 
celé katastrální území Černilov a katastry Bukovina a Újezd byly 
vyjmuty z důvodu tehdejší neúplnosti podkladů. V současné době 
se však situace změnila, komplexní pozemkové úpravy jsou před 
schválením, mapy jsou digitalizovány a územní systém ekologické 
stability je zpracován v rozsahu všech tří katastrálních území obce. 
Projektant původní změny Ing.arch.P.Kramář přenáší do digitální 
formy platný územní plán na katastry Bukovina a Újezd. Podle 
zákona je nutné postihnout celé katastrální území, a tak se zároveň 
zpracovává průzkum na zbylá území nedotčená původním plánem. 
Výsledkem práce bude Změna č.2 ÚPSÚ, která postihne celé správní 
území.
 Náplní územně plánovacích prací bude především lokalizace 
nových území určených pro výstavbu rodinných domů a zapracování 
územního systému ekologické stability od fi rmy Agroprojekce Vysoké 
Mýto. 
 Nová bytová výstavba je zatím plánována ve východní části Újezda, 
v jihozápadní části Bukoviny a u katolického kostela v Černilově. 
Během průzkumných prací je možné tento rozsah změnit a reagovat 
na místní podmínky a  podněty občanů. 
 Zadání Změny č.2 ÚPSÚ by mělo být dokončeno do poloviny 
června roku 2004 tak, aby proces schvalování zadání a návrhu byl 
ukončen do konce roku 2004.

Přenesená správa veřejného osvětlení

 Jak jsme již dříve informovali, obec Černilov má smluvně 
zajištěn provoz  a údržbu VO u fi rmy Citelum. Tato fi rma již vyměnila 
většinu svítidel za nové úspornější, instalovala nový spínací systém 
a v současné době se chystá provést kompletní nátěry sloupů včetně 
patic jednotnou  zelenou barvou. Každý sloup bude mít svůj štítek, 
který bude sloužit k jednoznačné identifi kaci a potom bude velmi 
jednoduché oznámit případnou poruchu. 
 Stačí zavolat na centrální dispečink fi rmy na bezplatnou 
linku 800 101 109, a po nahlášení obce a čísla sloupu bude 
následovat velmi rychlá oprava.

Ing. Stanislav Javůrek
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Na základě stížnosti občanů  na nevyhovující stav rozvodu elektrické 
energie a napětí v síti byl dán úkol komisi pro místní rozvoj jednat 
s VČE o nápravě stávající situace. Z důvodu celkové rekonstrukce 
silnice na Malé Straně (tj. od silnice na Jaroměř až po výjezd na 
hlavní na Královu Lhotu), jejíž součástí bude i oprava stávající 
kanalizace, byla zadána zakázka na výškové zaměření odvodnění 
silnice. Rekonstrukce bude mít 2 etapy. V první části – tj. po 
křižovatku silnice k okálům – je již vše dokončeno. Silnice byla 
rozšířená, dostala nový potah a po obou stranách je lemována 
obrubníky. V okolí vozovky byly vykáceny duté a celkově nezdravé 
ořechy a místo nich  byly téměř ihned zasázeny nové mladé ořešáky. 
Rekonstrukce byla rozdělená na 2 etapy a to z fi nančních důvodů - od 
května se totiž práce  přesouvala do vyšší 19% DPH.Tím se nám při 
celkovém nákladu  okolo 600 000,- Kč podařilo provedením práce 
do konce dubna uspořit nemalý fi nanční obnos, který můžeme využít 
jinde.
 Dominantou obce je bezesporu kostel sv. Michaela, který je 
majetkem církve. Zastupitelstvo obce prostřednictvím místostarosty 
J. Špatenky nabídlo farnosti fi nanční spoluúčast na opravě – co 
vynaloží církev, stejnou částkou bude dotovat obec. Prozatím církev 
neuvolnila žádné fi nanční prostředky, ale nabídka dále platí. Farář 
Jílek bude jednat s biskupstvím o této možnosti. Dalším projednaným 
bodem byla úprava územního plánu obce dle dalších požadavků 
občanů – připomínkám bylo vyhověno. Velkým oříškem je zřízení 
přístupové cesty ke dvěma novostavbám za prodejnou – není přesně 
znám vlastník pozemku a vypadá to, že se bude jednat o velmi 
náročný úkol. Odsouhlaseno bylo frézování pařezů po vykácených 
stromech. Posledním bodem bylo projednání a schválení zakázky 
na vyhotovení slavnostního znaku a vlajky obce s termínem dodání 
v květnu ( kvůli nižší DPH).  

 V březnu se nejprve řešily dřívější úkoly. VČE požaduje od 
obce částečné krytí nákladů na opravy – budou ale další jednání, na 
které má VČE předložit konkrétní návrhy řešení problému.  Znovu 
se projednávala otázka přístupové cesty k novostavbám, řešení se 
snad rýsuje. Bylo provedeno odfrézování vyššího počtu pařezů 
– i z dřívějšího kácení. Kontrolní komise seznámila s vymaháním 
dluhu ve výši 6 655,- Kč, který se táhne minimálně 3 roky.
 Starosta obce ing. Šafránek informoval o převzetí udělení znaku 
a praporu obci Libřice v Parlamentu ČR dne 5. 3. 2004 – listiny 
předával L. Zaorálek, předseda Parlamentu (o praporu a znaku více na 
jiném místě). Dalším důležitým bodem byla Zpráva o přezkoumání 
výsledku hospodaření obce za rok 2003. Hodnocení bylo kladné, bez 
závažnějších pochybení. Dík patří účetní obce pí Vašátkové, která se 
pečlivě stará o vedení účetnictví. V rámci akce obnovy zeleně v obci 
bylo jednáno s fi rmou o výsadbě vhodných stromů a křovin na místo 
vykácených. Obec dostane na zeleň dotaci  43 000,- Kč, další pak na 
opravu komunikace  Malé Strany ve výši  84 000,- Kč. Po jednání 
Úřad práce odsouhlasil možnost zaměstnání 1 pracovníka a přislíbil 
možnost poskytnutí fi nancí i pro dalšího.Díky velkému zájmu mládeže 
o internet byla rozšířena možnost přístupu i ve čtvrtek od 18,00 hod. 
– 20,00 hod. Za dva měsíce proběhne vyhodnocení a posoudí se, zda 
bude pokračováno. 
 Dubnové zasedání přijalo na vědomí nové složení stavební 
komise - předseda ing. J. Zilvar, členové p. Edmund Horčička a Jan 
Hejcman ml. Opět se řešil dluh – dlužníkovi byla zaslaná na částku 
6 655,- Kč 2. upomínka. Oprava části komunikace Malé Strany byla 
v termínu dokončena. Další etapa proběhne později, tj. až po celkové 
opravě kanalizace související s tímto úsekem. Současnou  prioritou 
je vybudování chodníku k zastávce v poli směrem na Výravu. Při 
opravě hlavního tahu bude doprava odkloněná přes Výravu.
 Z hlediska bezpečnosti našich školáků, kteří tuto zastávku 
používají, bylo odstraněním kamenného plotu s následným rozšířením 
místa umožněno vybudování tolik potřebného chodníku. Na pomoc 
byl zakoupen malý traktor s příslušenstvím.V celé obci bylo 
provedeno pokácení  určených stromů a provedena 1. etapa výsadby 
nové zeleně.Od 1. dubna pracuje přes Úřad práce v obci 1 zaměstnanec 
a od 3. května nastoupí další. Bezplatný svoz nebezpečného odpadu 
a velkoobjemový kontejner byl pro občany sjednán na 1. května. 
Velmi důležitým úkolem je dodržení stanoveného počtu plynových 

přípojek v obci, aby byla splněna podmínka pro přidělení dotace od 
Státního fondu životního prostředí.
 Připomínáme všem občanům, že se přiblížil termín uzávěrky 
silnice od křižovatky u kostela po křižovatku na Černilov. Práce na 
vozovce by měla začít během měsíce a koncem prázdnin by mělo být 
vše hotovo ( řepná kampaň tak bude hned moci vyzkoušet kvalitu 
silnice !

Za zastupitelstvo obce Eva Hynková

OBEC SKALICE
Ze zasedání zastupitelstva 

 Ve druhém  čtvrtletí roku 2004 se uskutečnila dvě veřejná zasedání 
zastupitelstva Obce Skalice ve dnech 24.3.  a  19.4.2004. Dne 24.3. na 
mimořádném zasedání zastupitelstva se projednávalo schválení zadání 
územního plánu obce, které zastupitelstvo schválilo 7 hlasy. Po tomto 
schválení zadání ÚP bude dále pokračovat zpracování a schvalovací 
procedura ÚP. 
 Z Fakultní nemocnice v Hradci Králové přišel od přednostky 
Dr. Doc. Mudr. Evy Pařízkové, CSc. děkovný dopis za příspěvek, 
který obec věnovala jako výtěžek plesu hemato-onkologickému 
oddělení dětské kliniky. Tento výtěžek činil Kč 31 000,-.
 Dále se na mimořádném zasedání zastupitelstva hovořilo o připojení 
na širokopásmový internet, které nám nabízí Obec Černilov. S výhodami 
tohoto připojení byli občané seznámeni již v minulém Černilovském 
zpravodaji a je na zvážení každého, zda využije této možnosti.
 Veřejné zasedání zastupitelstva dne 19.4.2004 mělo bohatý 
program. Projednávala se zpráva o přezkoumání výsledku hospodaření 
Obce Skalice za rok 2003, které skončilo spolu s výsledky fi nančního 
hospodaření z předchozích období  převahou příjmů nad výdaji 
k 31. 12. 2003 ve výši Kč 1 761 tis., výsledek hospodaření a plnění 
rozpočtu v Mateřské škole Číbuz za rok 2003, který činí k 31. 12. 
2003  zisk Kč 33 tis. Dále nás starosta seznámil se zprávou o vývoji 
bezpečnostní situace na území Obvodního oddělení Holohlavy za rok 
2003. Projednávala se žádost o předběžné umístění stavby čerpací 
stanice PHM v k.ú. Skalice nad Labem. Pan Jaroslav Škop předložil 
dne 19. 4. 2004 Obecnímu úřadu dopis, ve kterém bere zpět svou 
žádost na předběžné vyjádření na umístění stavby čerpací stanice 
PHM v k.ú. Skalice nad Labem.

 V diskusi se projednávala tato témata: 

 1) Našimi obcemi povede cyklistický závod, který pořádá 
Královéhradecký kraj dne 22. 5. 2004. Závod se koná za 
plného provozu,  a proto žádáme  občany, aby  byla  zajištěna 
bezpečnost cyklistů při projíždění  našimi obcemi.

 2) Na pracovní schůzce s fi rmou Aquapol s.r.o. Tábor, která se 
uskuteční 30. 4. 2004, budeme řešit, jak odstranit vlhkost 
zdiva v MŠ Číbuz. 

 3) Do 20. 4. 2004 mohou zájemci o „Internet za babku“ 
společnosti KNET INT s.r.o. podat své žádosti o zřízení této 
služby panu Vojtěchu Stehnovi nebo panu Jiřímu Šrámkovi. 
První zájemci budou moci využívat této služby asi koncem 
května.

 4) Na minulém zasedání zastupitelstva vyšel z řad občanů 
požadavek, aby obecní úřad zorganizoval brigádu na úklid 
veřejného prostranství v obci. Obecní úřad se ujal této iniciativy 
občanů a vyhlásil na sobotu 24. 4. 2004 brigádu. Zajistil 
kontejnery na odpady a občané byli informováni, jaký odpad 
mohou do kontejnerů sypat. Současně se obecní zastupitelstvo 
dohodlo na odstranění skládky za Číbuzí a v Ruseku – Roháj, 
kde nezodpovědní cizí lidé vytvářejí nevzhlednou  hromadu 
smetí. V současné době již můžeme konstatovat, že brigáda 
na úklid obce proběhla  a  obecní zastupitelstvo děkuje všem, 
kteří svou prací přispěli na vylepšení svého bydliště. Skládka 
v Číbuzi za přispění Mysliveckého sdružení „Polabí“ byla 
odklizena a jenom doufáme, že  se podaří  udržet na tomto 
místě pořádek. 
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 V obci Skalice je před dokončením  rekonstrukce veřejného 
osvětlení a rozhlasu, kterou pro nás dělá VČE – montáže, a.s. 
Pardubice. Obec žádala o fi nanční dotaci  Magistrát města Hradec 
Králové. Dotace nám byla přislíbena v částce 128 tis. Kč. 
 O všech jednáních zastupitelstva obce jsou občané informováni 
na vývěsce OÚ a současně také rozhlasem. Jsme rádi, že v poslední 
době se zasedání zastupitelstva zúčastňuje stále více občanů, kteří 
projevují svůj zájem  o dění  v obci.

Eva Ornstová – místostarostka

OBEC LIBRANTICE

OBEC VÝRAVA
Nejdůležitější body projednané

na zasedání zastupitelstva ve Výravě:

 1) dne 23.02.2004

 Zastupitelstvo obce Výrava schválilo rozpočet na rok 2004. 
Rozpočet byl schválen jako vyrovnaný s celkovými příjmy a výdaji 
ve výši 2 191 300,- Kč.

 Byly projednávány podmíky prodeje rodinného domku čp. 113 
formou veřejného výběrového řízení. Odhad bude proveden v měsící 
květnu a pak bude vyhlášeno veřejné výběrové řízení.

 Zastupitelstvo odsouhlasilo zprávu o provedení a přezkoumání 
výsledku hospodaření obce Výrava za rok 2003.

 Zastupitelé se seznámili s projektovou dokumentací plynofi kace 
obce Výrava. Následně budeme žádat o územní rozhodnutí.

 2) dne 10.03.2004

 Zastupitelstvo obce rozhodlo, že použije poskytnutou dotaci 
z programu obnovy venkova na rok 2004 na výstavbu víceúčelového 
hřiště.

 3) dne 05.04.2004

 Zastupitelstvo obce projednalo a schválilo vyhlášku č. 1/2004 
obce Výrava o místním poplatku ze psů, vyhlášku č. 2/2004 obce 
Výrava o místním poplatku ze vstupného a vyhlášku č. 3/2004 obce 
Výrava o místním poplatku za užívání veřejného prostranství.

 Na základě nových zákonů nebude moci obec Výrava prodávat 
rybářské povolenky pro letošní rok na místní rybníky, proto se 
zastupitelstvo obce rozhodlo usilovat o povolení rybářského práva 
na obecní rybníky. To však bude vyžadovat delší čas a tak žádáme 
rybáře o trpělivost.

 Zastupitelstvo obce rozhodlo o realizaci generální opravy mostku  
u domku čp. 32 s realizací do konce měsíce dubna 2004.

 Připomínáme, že zasedání zastupitelstva se koná pravidelně 
každé první pondělí v měsíci. Všichni spoluobčané jsou srdečně 
zváni.

OBEC SMRŽOV
A HUBÍLES

Veřejné zasedání obecního zastupitelstva 
dne 29. dubna 2004.

 1) Členové obecního zastupitelstva a hosté byli seznámeni se 
Zprávou o přezkoumání hospodaření Obce Smržov za rok 
2003, kterou provedl Krajský úřad Královehradeckého kraje. 
Audit byl projednán a zjištěné nedostatky budou odstraněny.

 2) Byla vydaná vyhláška o době a místu konání voleb do Evropského 
parlamentu pro obce Smržov a Hubíles. Volby do Evropského 
parlamentu se uskuteční v pátek 11. 6. 2004 od 14.00 do 22.00 
a v sobotu 12. 6. 2004 od 8.0 do 14.00.

  Zapisovatelkou okrskové volební komise byla určena paní 
Irena Bernatová.

 3) Za nájemce prodejny potravin v Hubílese byla schválena 
slečna Monika Marková, bytem Smržov 33. Byly projednány 
i nové podmínky nájemní smlouvy. Nájemní smlouva na 
prodejnu potravin v Hubílese byla uzavřena a prodejna 
předána novému nájemci. Od 6. května 2004 je prodejna 
znovu v provozu a zajištěn prodej i o sobotách a nedělích.  

 4) Tajným hlasováním byl také vybrán nový nájemce restaurace 
u koupaliště ve Smržově. Byl vybrán pan Marcel Kalous, 
přechodný pobyt Smržov 33. Podmínky pronájmu se nezměnily.

  Nájemní smlouva bude uzavřena do konce května, restauraci 
bude mít nový nájemce k dispozici od 1. června 2004. 

  Obě provozovny byly znovu pronajaty z důvodu výpovědi 
nájmu ze strana nájemce.

 5) Stav prací u kapličky ve Smržově. Určené stromy hlavně borovice 
a břízy v okolí kapličky  byly vykáceny, stromy i větve byly 
uklízeny. Práce provedlo Mysliveckého sdružení Háj Smržov. 
Nyní se dělá zpevněná přístupová cesta ke kapličce, práce zajišťuje 
Sdružení podnikatelů - Oldřich Pecha Smržov 72. Dokončený 
projekt na úpravy okolí kapličky a křížové cesty ve Smržově bude 
předán do konce května.

 6) Výměně chodníků ve Smržově pokračuje a bude pokračovat 
i v letošním roce.

  Byl dodělán chodník až k prodejně potravin ve Smržově. 
Smlouva na tuto akci byla uzavřena již v roce 2003. Dále se bude 
pokračovat ve výměně chodníků až ke koupališti ve Smržově. 
Smlouva o rozsahu prací je již  projednána, výměna chodníků již 
započala. 

 7) Územní plán obce Smržov Hubíles. 
  Žádost o vydání stanoviska k návrhu Územního plánu obce Smržov 

Hubíles byla předána Krajskému úřadu Královehradeckého kraje. 
  Všechny stanoviska dotčených orgánů státní správy a připomínek 

dalších organizací k návrhu územního plánu byla získána a žádost 
bylo možno postoupit Krajskému úřadu Královehradeckého 
kraje,  má na vyjádření 30 dnů.

Zveme Vás na setkání u příležitostiZveme Vás na setkání u příležitosti
90. výročí zahájení90. výročí zahájení

vyučování v nové budově školyvyučování v nové budově školy

v Libranticíchv Libranticích

Koná se v sobotu 19. června 2004
od 14:00 hodin.

P ro g r a m :P ro g r a m :

Zahájení u školy
Vystoupení žáků ZŠ

Výstava fotografií  a projekce filmů
Prohlídka školy

Posezení s bývalými spolužáky
u malého občerstvení



 6. května navštívilo naši knihovnu 
22 prvňáčků v doprovodu paní učitelky 
Nadi Suntychové. Přinesli nádhernou 
kytici tulipánů a narcisek, která nám 
knihovnu pěkně provoněla. Nejprve se 
žáčkové seznámili s naší knihovnou, 
jejím provozem a všemi vymoženostmi, 
které jim knihovna vzhledem k jejich věku 
a čtenářským dovednostem nabízí. Na 

mé všetečné otázky odpovídali s velikým přehledem, bylo patrno, že paní 
učitelka je na návštěvu v knihovně velice dobře připravila. Malí čtenáři 
se „pohrabali“ v knížkách, které jim padly do oka, trochu, ale opravdu 
jen trochu, knihovnu „přerovnali“, potom se pochlubili, jak se naučili 
za necelý školní rok číst. V nejednom případě to byl výkon úctyhodný. 
Každý žáček přečetl jednu větu z pohádky „O perníkové chaloupce“. Pan 
Prokeš jejich umění pečlivě dokumentoval na videozáznam. Poté jsme 
se všichni společně vypravili hledat, jestli náhodou není v naší knihovně 
také nějaká perníková chaloupka. Věřte, nevěřte, i tu jsme nakonec 
objevili v uzavřené místnosti pro dospělé. Chtěli jsme si ze střechy 
uloupnout perníček, ale z okénka chaloupky vylezla malá čarodějnice 
a trhání perníčků nám zakázala. Jaké bylo naše překvapení, když z tak 
maličké chaloupky vylezla ještě „stará“ čarodějnice! Byly to však velice 
hodné čarodějnice. Požádaly děti, aby jim zazpívaly nějakou pěknou 
písničku. Děti zvesela zapěly „Jede, jede poštovský panáček“, to aby 
se děvčatům na poště pod námi dobře pracovalo. Čarodějnice každému 
zpěváčkovi darovaly perníček. Někteří nedočkavci se chtěli do perníčků 
pustit již před obědem, ale to jim čarodějnice nedovolily. 
 Na závěr pan Prokeš pustil televizi a malí čtenáři se mohli 
přesvědčit, jak jim šlo čtení. Někteří dali za pravdu paní učitelce, že 

opravdu čtou tak potichu, že je vůbec 
není slyšet. Děti slíbily, že v hodině 
výtvarné výchovy na čtvrtku 
namalují, co si budou pamatovat ze 
své návštěvy v knihovně. Svůj slib 
dodržely a nyní už jejich výkresy visí 
v knihovně na výstavce. Opravdu to 
jsou zdařilá díla, na která je radost 
pohledět.

Eva Skákalová

Cesty k vědění
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ČERNILOVSKÁ KNIHOVNA OČIMA PRVŇÁČKŮ ...
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PRVŇÁČCI UŽ UMÍ ČÍST
 Děti z 1.třídy ZŠ v Černilově už zvládají přečíst nejen větu, 
stránku, ale i celou knihu. Nastala vhodná doba na návštěvu místní 
knihovny.
 Paní Skákalová, vedoucí zdejší pobočky, měla pro nás nejedno 
milé překvapení. Nejen, že nás vítala kamera, knihy, ale i Ježibaba 
a perníková chaloupka. Ježibaba byla tak hodná, že s pomocí malé 
Ježibabky sama rozdávala perníky.
 Děti byly obklopeny nejen knihami, časopisy, ale i krásnou 
atmosférou. Děkujeme!!

Mgr. Naďa Suntychová

POD ŠKOLNÍ STŘECHOU
 Dění pod školní střechou není jen samé učení, ale i spousta 
příjemnějších okamžiků nejen pro žáky, ale i pro učitele. Tak 
například děti ze 2. a 3. tříd jezdí už od konce března každý pátek do 
HK na plavecký výcvik, žáci 4. a 5. ročníků si v dubnu vyrazili na 
kulturní pořad „Putování za písničkou“.
 Největší dubnovou akcí, která příjemně zasáhla osazenstvo celé 
základní školy, byla již několikrát avizovaná rekonstrukce šaten. 
Chtěli bychom za všechny děti i pedagogy za tuto přestavbu moc 
poděkovat. 

 Děti ze sedmých tříd si také trochu zasoutěžily v oblasti dějepisných 
znalostí. Z našich tříčlenných družstev si v soutěži „Dějepisný maraton“, 
soutěži plné otázek, rébusů a obrázků, vedlo nejlépe družstvo děvčat - 
A. Zubrová, J. Vodehnalová, Z. Nováková. Tato děvčata postoupila do 
semifi nále, kde držela úspěšně krok s družstvy z ostatních hradeckých 
základních škol. Okresního kola Pythagoriády se zúčastnila rovněž 
děvčata ze 7. A – A . Zubrová, Z. Nováková a K. Vrbatová.

 V tělocvičně školy měly děti 1. i 2. stupně možnost prohlédnout si 
výstavu „Fauna ČR - ptáci a letouni“, která byla provázena odborným 
výkladem.

 Z dalších akcí, které oživí dění ve školních lavicích, bych se chtěla 
zmínit např. o kulturních pořadech - „Sport a hry“ P. Nováka nebo 
o „Divadle kouzel“ pro žáky 1. stupně. Děti ze 4. tříd si vyzkoušely 
hradecké dopravní hřiště a jejich starší kolegové z 8. tříd měli možnost 
vyslechnout si přednášku o velmi žhavém problému dnešní mládeže 
„Drogy a závislost.“

 
Škola v přírodě

 V prvních květnových dnech (1.5. - 7.5. 2004) se třídy 4.A, 
5.A a část 4.B zúčastnily školy v přírodě v rekreačním zařízení 
Svatá Kateřina. Co všechno děti prožily? To vám přiblíží samy 
organizátorky akce, p.uč. Iva Kovářová a Jana Kollátorová:
 „Rekreační zařízení Svatá Kateřina se nachází uprostřed 
krkonošských lesů v překrásném údolí s rybníčkem nedaleko obce 
Chotěvice. Nejlepšími hlídači jinak tichého místa se ukázali pávi, kteří 
společně s koňmi a velbloudy přispívali k exotičnosti prostředí. 
 O pohodlí a dobrou stravu pro všechny děti i dospělé se s naprostou 
samozřejmostí vzorně starali majitelé zařízení manželé Velečtí a jejich 
zaměstnanci.
 Každý den po krátkém vyučování byla pro děti připravena spousta 
her, soutěží a sportovních aktivit. Dokonce si mohly, pod vedením 
zkušených záchranářů, vyzkoušet práci s lezeckou technikou při 
slaňování ze Slučího kamene. Profesionální potapěči jim ukázali své 
vybavení, vysvětlili a ukázali základní principy potápění a chování 
pod vodou. V pondělí se všichni vydali na celodenní výlet k přehradě 

Škola v přírodě.

Nové šatny po rekonstrukci.

 Žáci 7. A se vyřádili s paní učitelkou Alicí Petrovickou na 
víkendovém pobytu v Deštném na „Sokolce“.
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Les Království. Tady se setkali s panem hrázným, který je zcela 
ochotně a nezištně provedl útrobami hráze a popsal průběh a důvody 
její stavby. Ani večery nebyly chudé na program. Například v úterý 
si děti zatančily na diskotéce a pak se vydaly po stopách strašidel 
na stezku odvahy. Cestou potkaly svítícího ducha, neviditelného 
vodníka, létající deku, bílou paní, oběšence a tlupu loupežníků. 
Ve čtvrtek všechny čekalo překvapení. Do Svaté Kateřiny zavítal 
kouzelník Emeret Magic a předvedl mnoho neuvěřitelných kouzel. 
Do některých zapojil i děti. 
 I přesto, že meteorologové předpovídali déšť a špatné počasí, 
téměř po celý týden svítilo sluníčko. Proto doufáme, že ani střevní 
potíže, které nás postihly, nedokázaly pokazit dobrou náladu, a děti 
si odvezly spoustu pěkných zážitků.“

 18. 5. si do Liberce vyrazily třídy 5. A a 6. A. Nejprve se žáci 
seznámili s rostlinami z téměř celého světa v krásné botanické 
zahradě a pak si to užívali v zábavném centru Babylon. 

 21. 5. si do Hradce Králové jely zasoutěžit třídy 7. A, 7. B a 9. třída 
na celostátní akci pod názvem „Bambiriáda“.

Černilovská laťka
 Velmi pestré je na naší škole také dění sportovní. Ve středu 
28. 4. 2004 se uskutečnil na ZŠ Černilov závod ve skoku vysokém 
„Černilovská laťka“. Soutěžili chlapci i dívky ze 6. - 9. tříd. A jaká 
jsou jména nejlepších skokanů?
           

6. – 7. tř.

chlapci:
Jan Šlor, Martin Školoud (oba 130 cm), Jiří Dušek (125 cm)

dívky:
Aneta Kollátorová (125 cm), Monika Benáková (120 cm), Pavlína 
Machová (120 cm)           

8. – 9. tř.

chlapci:
Michal Kudrnáč, Petr Kousal (oba 140 cm), Jan Pokrupa (135 cm)

Zábavné centrum Babylon.

dívky:
Šárka Vrbatová, Lenka Krejcarová, Markéta Krejcarová (všechny 
115 cm)

 13. 5. se konaly školní závody ve skoku dalekém a běhu na 60 m.

A toto jsou vítězové:

 Dálka: 1) Michal Kudrnáč 459 cm
    2) Petr Klos  442 cm
  3) Jan Pokrupa 407 cm

  1) Anna Zubrová 411 cm
  2) Denisa Pavlíková 370 cm
  3) Andrea Patočková 365 cm
                              

 60 m: 1) Michal Kudrnáč 8,42 s
  2) Petr Kousal 8,77 s
  3) Jan Pokrupa 8,83 s
                              

  1) Šárka Vrbatová 9,49 s
  2) Anna Zubrová 9,56 s
  3) Klára Vrbatová 9,61 s

Turnaj chlapců ve florbalu

 V měsících dubnu a květnu probíhal ve škole turnaj chlapců 
ve fl orbalu. Ve dvou kategoriích se ho zúčastnilo 12 tříčlenných 
družstev.

V mladší kategorii 3. - 6. tříd zvítězilo družstvo ve složení:
 Hušek Jakub, Matoušek Tomáš, Jirout Jakub. V kategorii starších 
žáků zastupujících 7. - 9. ročníky zvítězili Antoníček  Milan, Stulík 
Matěj Hofman Tomáš. Ve vzájemném duelu obou vítězných družstev se 
ukázala jako dominantní vyrovnanost a zápas skončil v normální hrací 
době 9 : 9. Při penaltovém rozstřelu stálo štěstí u družstva mladších 
žáků, kteří si čtyřmi góly ke dvěma zajistili celkové vítězství.

(informaci o turnaji ve fl orbalu podal Mgr. Aleš Páv)  

 Z dalších sportovních aktivit bych chtěla zmínit účast našich žáků 
na tradičních kláních v kopané, a to McDonald Cupu a Coca-cola 
Cupu. Děti se účastní i turnajů ve vybíjené.
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  Také letos navštívily děti z Mateřské školy v Černilově 
Zoologickou zahradu ve Dvoře Králové.

 O zábavu dětí černilovské mateřské a základní školy při jejich 
svátku se tentokrát postarala zábavní agentura VOSA JEDE. Na děti 
čekala spousta hudby a soutěží, do kterých se s chutí zapojily i paní 
učitelky.

 Události, které hýbou školou, vybrala Mgr. Jana Hofmanová.

 Celým televizním národem hýbe soutěž pěveckých talentů Česko 
hledá Superstar. Tato soutěž „Černilovská Superstar“ probíhá i na 
naší škole. Kdo se dostal na výslunní této soutěže se ale dozvíte až 
příště.
 

Školní výlety
 Kvapem se blíží konec školního roku a ten předznamenávají 
oblíbené školní výlety. Kam se žáci během nich zatoulají? 

1. + 2. třída – Slatiňany, Kočičí hrádek

2.A, B + 4.B + 5.B – Krkonoše, Jánské Lázně, Černá hora

6.A, B – Praha

7.A,B – Potštejn, Doubleby

8.A,B – Deštné v Orl. horách

9. – Liptovský Ján (Slovensko)

Školní družina „Dráček“
 Netradiční konec školního roku uspořádá i školní družina 
„Dráček“ – jedna z akcí bude „společné nocování“. Děti si ověří svoji 
odvahu při hledání školních skřítků a společně přespí v tělocvičně. 
Paní vychovatelky pro své svěřence uspořádají také družinový výlet, 
a to 29.6. 2004 do Pekla u Nového Města n. Metují.

Vynikající výsledky černilovských atletů

 Ve dnech 18. a 20. 5. 2004 se uskutečnila v Hradci Králové 
sportovní lehkoatletická soutěž „Pohár rozhlasu", ve které naši 
školu výborně reprezentovali žáci a žákyně druhého stupně. Jejich 
výsledky jsou opravdu vynikající.
 V celkovém počtu 17 škol se mladší žákyně umístily na krásném 
2. místě a mladší žáci obsadili 3. místo.

 Už skoro „absolventi“ naší školy žáci z 9. tříd si vyzkoušeli první 
vážnější krok do života, a to přijímací zkoušky na střední školy. Dne 
19. 4. 2004 proběhlo na všech gymnáziích, středních odborných 
školách a odborných  učilištích první kolo přijímacích zkoušek.  Žáci 
devátých tříd a jejich rodiče museli tedy včas vyplnit do přihlášek svá 
konečná rozhodnutí a vybrat si z velké nabídky oborů ten nejlepší. 
Dnes už můžeme říci, že naprostá většina volila zodpovědně, pečlivě 
se připravila a po prvním kole přijímacích zkoušek byla přijata na 
vybrané školy.
 Velmi dobře si v konkurenci hradeckých škol vedla děvčata 
přihlášená ke studiu na Gymnáziu B. Němcové a SZŠ v Hradci Králové 
- všechny dívky složily zkoušky úspěšně a v přehledu  přijatých fi gurují 
v první polovině.  Po druhém kole přijímacích zkoušek, které se konalo 
20. 5. 2004, jsou již všichni žáci přijati.
 Dařilo se také žákům, kteří měli zájem o studium na osmiletém 
Biskupském gymnáziu B. Balbína v Hradci Králové. Ze šesti při- 
hlášených byli přijati čtyři žáci.
 Všem přijatým žákům blahopřejeme a přejeme v nových školách 
dobrý start a hodně úspěchů! 

Počty přijatých žáků podle typu školy:
     

 Gymnázium 5
 Střední odborné školy 14
 Střední odborná učiliště 10
 Odborná učiliště a Učiliště 2

 Mgr. Hana Příhodová

Přijímací zkoušky

Uvádíme několik nejlepších výsledků:

 Anna Zubrová 1. místo ve skoku dalekém (423 cm) a výborný výkon 
v běhu na 60 m (8,9 s), Petr Zábrodský 3. místo v běhu na 60 m (8,1 s), 
Aneta Kollátorová - hod kriketovým míčkem ( 44 m) - postupuje do 
fi nále a Martin Školoud - hod kriketovým míčkem (63,5 m) - postupuje 
do fi nále.

V kategorii starších žáků a žákyň dosáhli výborných výkonů:

 Michal Kudrnáč v běhu na 60 m (7,9 s) a Lucie Holubová ve vrhu 
koulí (8,2 m) - postup do fi nále.

Složení úspěšných družstev:

ml.žákyně:
Anna Zubrová, Klára Vrbatová, Monika Benáková, Denisa 
Pavlíková, Aneta Kollátorová, Eliška Kundrtová, Kristýna Hrubá, 
Pavlína Machová a Markéta Kalinová.

ml.žáci:
 Petr Zábrodský, Martin Školoud, Jiří Dušek, Kamil Hlína, Pavel 
Petrásek, Matěj Stulík, Jan Šlor a Vojtěch Hanzl.

 Blahopřejeme a děkujeme všem sportovcům za výbornou 
reprezentaci školy!

 Mgr. Hana Příhodová
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Z ŽÁKOVSKÉ TVORBY
Pověst o staré lípě

 Jdu jako v okovech. Je to jen síla mé vůle, která 
mě nutí jít vpřed. Ale kde je vlastně konec mé cesty? 
Já nevím. Možná, že má cesta vůbec žádný konec 
nemá. Možná, že přece končí. U té košaté lípy, která 
jako by volala: „Pojď sem a přijmi můj stín, já tě ochráním před vším 
zlým!“ Podobá se moudré stařeně, pro každého má radu a porozumění. 
A zastavuji se v posvátné úctě před lipou, abych vzápětí odhrnul její 
staré, unavené větve a usedl na vrásčité, přesto pevné kořeny. Ano, ta 
lípa má duši. Hlubokou jak studna, která nevysychá, pronikavou jak 
oko sokola, jemuž nic neunikne. A mluví ke mně! Vypráví o dávných 
časech, které pominuly. O starém světě, o zbytečných válkách, o dlouhých 
cestách, o slzách a smíchu. Tady, na kořenech staré lípy poslouchám dávné 
příběhy a hrozivá bouřka zní mým uším jen jako doprovodná hudba. 
Slyším: zoufalý pláč, vytí větru, praskání ohně a šumění deště, který 
pomalu ustává. A já vstávám a dávám sbohem té staré moudré lípě. I stará 
lípa si oddychla.

M. Morávek, 6.B

K zamyšlení
POHLED DO HISTORIE

 2. července 1917 došlo na východní frontě k bitvě u Zborova, 
kterou T.G.Masaryk nazval „mravním základem pro formování 
našeho korpusu“. Podle Karla Čapka byla bitva u Zborova něčím 
okázalým a samostatným vstupem českých vojsk na válečné bojiště.
 V první světové válce asi milion Čechů bojoval v uniformách 
rakousko-uherské armády. A snad každá vesnička v českých zemích 
je poseta pomníčky s jejich jmény.
 Proti rakouské armádě měli nastoupit Češi, kteří žili a pracovali 
v Rusku a postavili se jako jeden muž za ruského bratra. Chtěli 
bojovat za českou svobodu a 20. srpna 1914 předali v Moskvě carovi 
memorandum. Žádali vytvoření samostatných jednotek, které by 
bojovaly po boku ruské armády. Vojsko bylo vytvořeno z českých 
přistěhovalců a v Rusku zaměstnaných Čechů.
 Byla vytvořena tzv. „Česká družina“, která měla 921 řadových 
vojínů. Veliteli byli Rusové. Čeští vojáci působili jako tzv. rozvědčíci 
přidělovaní k ruským divizím. Přiváděli zajatce, získávali zprávy 
o nepříteli, byli bystří a zkušení. Byli mezi nimi budoucí hrdinové 
od Zborova Jan Syrový - vyznamenaný Řádem svatého Vladimíra, 
Josef Švec, Karel Kutlvašr…

 V roce 1916 vznikl z české družiny Československý střelecký pluk 
a Čs. Střelecká brigáda.
 V bitvě u Zborova přidělili legionáře k 11. armádě, která měla nést 
hlavní úder. Mnozí ruští velitelé nebyli přesvědčeni o bojeschopnosti 
českých vojsk. Svůj názor po bitvě diametrálně změnili, obdivovali 
hlavně bodákový útok legionářů. Mistrem v bodákovém útoku byli 
Rusové.
 Čs. Brigáda bojovala u Zborova proti 19.pěší divizi, kterou tvořily 
35. plzeňský pluk a 75. pěší pluk z Jindřichova Hradce. Legionáři 
prolomili rakousko-uherskou frontu v šířce 12 km a hloubce 5 km. 
167 legionářů padlo.
 T.G.Masaryk se dozvěděl o zborovském vítězství v Petrohradě 
v redakci Čechoslováka. Byl šťasten.
 Zrod zborovské tradice mohl začít!

Miroslav Kudyvejs

ČAS ODPOČINKU
 Každý jednotlivý den, týden i rok 
má svůj rytmus. Je čas práce i odpočinku. Čas 
odpočinku se nám připomíná skrze zákonitosti 
tohoto světa, do něhož je začleněn i náš život, 
i skrze rozdělení, které dal času člověk. 
Přichází noc, abychom si odpočinuli, přichází 
neděle, abychom si odpočinuli, přicházejí 

prázdniny a dovolené, abychom si odpočinuli. Někdy ale tento 
čas (například v neděli) věnujeme další práci, abychom stihli ještě 
to, co jsme v předešlých dnech nestačili udělat. Jedno moudré 
přísloví říká, že bez Božího požehnání je marné lidské namáhání. 
A vidíme-li dobrý výsledek své nedělní práce, znamená to, že 
jsme dobře využili neděli, že na nás spočinulo Boží požehnání??? 
Jedině čas, který prožijeme podle Boží vůle, přinese požehnání 
– možná v jiné podobě než si představujeme v dané chvíli a situaci, 
ale Bůh se nedívá jen do přítomného okamžiku, v jeho pohledu 
je celý náš život – i s jeho budoucností časnou i věčnou. Neděle 
má v našem plánování a jednání patřit Bohu (i jako výraz úcty vůči 
tomu, který nám tento den a veškerý čas dává), má to být čas zastavení 
a odpočinutí. V tomto pohledu má mít neděle jinou náplň než ostatní 
dny v týdnu, kdy svoji pozornost, sílu a schopnosti soustřeďujeme na 
práci a jiné své povinnosti, ale má se stát časem, který nebude zatížen 
„věcmi“ všedních dnů a který nám přinese osvěžení.
 Snad více skutečnost pak vnímáme a chceme vědomě prožívat 
o prázdninách a dovolených, v čase, který naplňujeme podle svých 
vlastních představ nevázáni různými pracovními či rodinnými 
povinnostmi. Abychom si dobře odpočinuli a načerpali nových sil, 
vystupujeme nejen ze svých povinností, ale i z prostředí, kde obvykle 
žijeme, a vstupujeme do míst, která jsou nám během roku vzdálenější 
či nedostupná. Nemusí jít jen o vzdálenost či nedostupnost, kterou 
měříme kilometry či penězi. I ve vzdálených a nových neznámých 
místech můžeme málo vidět a v místech blízkých a známých můžeme 
vidět mnoho, záleží jak se díváme. A tak nám všem přeji, abychom se 
dovedli ve dnech odpočinku, o prázdninách a dovolených, kolem sebe 
dobře dívat (nejen očima) a opravdu viděli – „… správně vidíme jen 
srdcem. Co je důležité je očím neviditelné“, napsal Antoine de Saint 
Exupéry v Malém princi – a abychm si dobře odpočinuli, načerpali 
nových sil a do dalších všedních dnů pak vstupovali osvěženi na těle 
i na duši.

Stanislav Jílek, farář

MALÉ „SKOTSKÉ“ ZAMYŠLENÍ
Vážení čtenáři,
 chodil jsem nedávno po Ione, malém ostrůvku, patřícím k Vnitřním 
Hebridám ve Skotsku, fotil jsem moře a skály, lidi i ovce a snažil se 
zachytit tu velmi zvláštní atmosféru, která to všechno obklopovala. Když 
jsem se na jednom strmém skalisku snažil vylézt na místo s nejlepším 
světlem a úhlem záběru, foťák mi vyklouzl a při pádu dolů sebou břinkal 

Vosa jede.
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o kameny jak hlavička medvídka Pú, když ho Christopher Robin táhne 
po schodech. No, je po něm, řekl jsem si. Ale nebylo. Po chvilce šťourání 
se dokonce i rozchodil. Jaké ale bylo mé překvapení, když se po vyvolání 
ukázalo, že se částečně přetočil a některé snímky byly přes sebe. Když 
jsem se na ně podíval podrobně, některé kombinace vytvořily neobvyklé 
záběry a stavěly věci, zvířata i lidi do úplně jiného světla.
 A mě při tom napadlo: my máme také taková svoje zaběhlá schémata. 
Pachtíme se a škrábeme a při tom nám mnohé možnosti zůstávají skryté.
 Možná bychom všichni občas potřebovali takový drobný pád ze 
skály, trochu si pobouchat hlavičku jako ten medvídek Pú, aby se nám 
v ní rozsvítilo a my viděli věci v jiném světle.
 Třeba by nám došlo, že zlovolně vypuštěná pomluva se jednou 
vrátí na naši hlavu, že zatvrzelost přijímat nová řešení nezastaví čas 
a vyvoj, že trvání na vlastní neomylnosti a přivlastňování si patentu 
na pravdu nás nakonec usvědčí ze lži, že je třeba se podívat realitě 
statečně do tváře, ať je jakákoliv, protože zavírat oči může maximálně 
způsobit, že do nečeho šlápnu…. zkrátka - občas je potřeba podívat 
se na svět novýma očima s novým přistupem - bez kňourání, bez 
nadávání, bez naříkání, bez očerňování -protože jen tak máme 
možnost život něčím hodnotným naplnit. Nebo myslíte, že to nemá 
cenu? No, rozhodnout se musí každý sám. Tak hezky den!

Ing. Josef Bartošek

NÁŠ FEJETON

Bezpečnost na vesnici

 Před nedávnem jsem četl v novinách zajímavou zprávu - některé 
obce prý uvažují, že obnoví funkci obecního ponocného. Vybavil 
se mi obrázek ze starého kalendáře, kde M. Aleš vykreslil starého 
ponocného - lucernu v ruce, přes rameno halapartnu… Dnešní 
ponocný by ovšem již takhle nevyhlížel!
 Jak to tedy bylo v minulosti s bezpečností na vesnici. Snad každá 
vesnice měla svého strážníka, který dbal o pořádek a klid vesnice. Měl 
samozřejmě i řadu dalších povinností. U nás v Černíkově roznášel 
strážník důležité zprávy občanům od obecního úřadu. Jeho povinností 
bylo i vylepovat plakáty a důležitá sdělení na obecní tabule.Nikdo 
si totiž tenkrát nedovolil - lepit plakáty, jak se mu zachce. Plakáty 
byly předány v kanceláři obecního úřadu, za určený poplatek byly 
orazítkovány a předány strážníkovi, který je řádně vylepil na obecní 
tabuli. Tabule byly tak uspořádány a plakáty nebyly přelepovány. Na 
prostřední tabuli, která byla umístěna na obecní kovárně, byla v levém 
rohu nahoře umístěna zasklená skříňka, opatřená drátěným pletivem 
– říkalo se jí „za drátem“. Zde byla umísťována důležitá rozhodnutí, 
především exekuční rozhodnutí, která v té době nebyla zvláštností.
 V obci byla četnická stanice a strážník spolupracoval s četníky 
při důležitých akcích. V budově obecního úřadu byla i cela, kde byli 
umísťováni delikventi přes noc a ráno četníkem odváděni k soudu do 
Hradce Kr. Kde se objevil strážník, rozdovádění kluci ihned zavětřili 
a rozprchli se jako hejno vrabců.
 O bezpečnost obce bylo postaráno i v noci. Ihned po setmění vyšel 
do obce ponocný, který celou noc procházel obcí a jeho povinností 
bylo dbát na pořádek a bezpečnost v obci, případně hlásil místním 
hasičům požár, který v noci přepadl obec. Dlouholetým ponocným byl 
pan Pavel Doubek, který zároveň zastával funkci kostelníka v evang. 
kostele a pravidelně zvonil na kostelní zvon v poledne a večer. V neděli 
se zvonilo na tři zvony. Na nejmenší paní Doubková, na prostřední pan 
Doubek a na ten největší zvonil jejich syn Jaroslav.
 Ono sladit zvonění na tři zvony nebylo jednoduché a vyžadovalo 
kus „kumštu“, který Doubkova rodina opravdu ovládala. Na kostelní 
zvon se i „šturmovalo“, a to v době požáru. Šturmování , to bylo 
přerušované zvonění.
 Funkce obecního strážníka a ponocného zanikla koncem druhé 
války a potom už nebyla obnovena. Na čtenáři záleží, aby sám posoudil, 
zda uvedené funkce byly pro obec důležité a potřebné. Já si myslím, že 
„ano“.

Miroslav Kudyvejs

DANĚ S HUMOREM
 Dne 1. května 2004 vstupuje Česká republika společně s dalšími 
10 státy do Evropské unie. Hovoří se o tom, o kolik se zvýší výdaje 
rodin v souvislosti s tímto vstupem do EU. Chtěla bych Vás humorně 
seznámit s tím, že daně se platily v každé době a jejich výše byla 
různá. Možná, že si někteří z Vás, ti dříve narození, ještě pamatují, 
jaké daně se odváděly kolem roku 1930. Tehdy se mluvilo o tom, že 
ve většině států  je občan berními daněmi dosti silně zatížen, neboť 
nejen k vedení války potřebují se peníze, nýbrž i v míru nemá bezedná 
státní pokladna nikdy dost. Státní výdaje rok od roku vzrůstají přes 
všechna dlouhá rozumování v parlamentě. Co tedy zbude ubohému 
občanu, než aby s povzdechem platil a platil, nanejvýše si po straně 
zaláteřil.
 Co se týče občanů, nejvíce zatěžován daněmi je Angličan. Ten 
platí největší daně a poplatky, průměrně na hlavu připadá totiž 
ve Velké Británii částka přepočítaná na naše koruny Kč 3029,-
. Za Angličanem dále pak se řadí Rakušan, jehož břemeno je 
zatíženo částkou Kč 1373,-. Na Francouze připadá trochu menší 
obnos, který činil v té době, tj. v r. 1930 částku Kč 1346,-. Berní 
břemeno Němce činí o něco více než třetinu břemene Angličanova, 
totiž v korunách asi Kč 1194,-. Ještě lépe je na tom Ital. V Itálii 
obnáší podíl jednotlivého občana na státních výdajích Kč 913,-. 
Zajímavostí v Itálii je, že rodiny s větším počtem dítek jsou od daně 
osvobozeny. Proto musejí zatvrzelí mládenci, kteří nechtějí do stavu 
manželského, platit řádné daně. V Maďarsku platí každý občan na 
veškerá státní vydání průměrně asi Kč 900,-. Na posledním místě 
pak, co do výše daní, je Čechoslovák. Daně jsou v Československu 
/píše se rok 1930/ nejmenší, neboť na každého obyvatele připadá na 
daních pouze Kč 680,-. To zní sice hezky, ale kdybychom se zeptali 
občana České republiky, zda  jest se svým údělem spokojen, vychrlí 
na nás celou litanii nářků, co se mu nelíbí. Proto platí pro každého: 
Snášej trpělivě své břímě a cvič se pilně v smíchu. Nemáš-li sám ze 
sebe radost, stát Ti radost neučiní.

Eva Ornstová – místostarostka obce Skalice

SOKOLOVNA OPĚT SLOUŽÍ 
VEŘEJNOSTI

 

 Dne 30.5.2004 byla slavnostně otevřena po 
opravě Sokolovna v Černilově. 
 (Sokolovna byla dostavěna v roce 1923  viz.  
pasáž v knize Černilov - minulost současnost, 
a pamatuje slavnou éru černilovského sportu 

a kultury, ať již šlo o stolní tenis, volejbal, prostná nebo plesy či 
ochotnická divadelní představení.)
 Neuspořádaný vlastnický vztah a fi nančně nezajištěný záměr 
Sokola na poměrně rozsáhlou přístavbu způsobil několikaleté 
přešlapování na místě. Až v roce 2002 se zastupitelstvo rozhodlo 
Sokolovnu postupně zrekonstruovat. Se Sokolskou jednotou byla 
uzavřena smlouva o společném využívání této budovy, která je 
majetkem obce, ale stojí na pozemku TJ Sokol. Úspěšně jsme 
zažádali o grant Královéhradecký kraj a tím byla odstartována, jak 
doufáme, nová éra v historii této budovy. 
 Ještě v roce 2002 byly vybudovány sociálky v zadní části 
objektu včetně přípojek vody a kanalizace, byla kompletně 
zrekonstruována elektroinstalace a zpevněno pódium. V loňském 
roce byly natřeny a opraveny okna a dveře a bylo vymalováno, 
letos byla opravena podlaha, zateplen strop, zakoupeny tenisové 
stoly a ještě počítáme s instalací plynového topení.
 Celkové dosavadní přímé náklady na rekonstrukci jsou zatím 574 
tis. Kč z toho 454 tis.Kč obec, 80 tis. Kraj a 40 tis. Sokol. 

Zaujalo nás
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 Na opravě se podíleli pracovníci Údržby obce a další veskrze 
„bratrské“ dodavetelské fi rnmy. Jedná se o elektrikáře bratry Kupkovy, 
instalatéry bratry Vachkovy, malíře bratry Novákovy i parketáře bratry 
Dušánkovy, to vše za koordinace pana Mgr. Vojtěcha Šůstka, který 
se spolupodílel se svým bývalým sborem a žáky a učitelkami ZŠ na 
kulturním programu.
 Všem jmenovaným i ostatním, kteří se jakýmkoliv způsobem na 
zprovoznění podíleli patří poděkování, stejně jako všem účinkujícím.
 A vize do budoucna? V jednání je investiční záměr pana Hrubého 
na přístavbu restaurace s kuchyní, obnova venkovního hřiště na volejbal 
a máme i sponzora na dětské hřiště.
        

Ing. St. Javůrek

MAŠKARNÍ BÁL V SOKOLOVNĚ
 Hned odpoledne zahájili provoz Sokolovny naši 
nejmenší maškarním bálem. I když díky krásnému 
slunečnímu dni nebyla účast nijak vysoká, ti co 
přišli nemuseli litovat. Vyzkoušeli si své taneční 
umění při reprodukované hudbě pana Ferbase, 
získali sladké odměny při přednášení básniček, 

zpěvu nebo jednoduchých soutěžích a dokonce si i pochutnali na 
domácích koláčích paní Ireny Šimkové.
 Věříme, že děti strávily se svými rodiči příjemné odpoledne a těšíme 
se, že se při dalším karnevalu sejdeme v hojnějším počtu v březnu 
příštího roku.
 Děkujeme všem, kteří nám pomohli se zabezpečením této akce 
a těšíme se na další spolupráci.

Výbor TJ  Sokol
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STOLNÍ TENIS V SOKOLOVNĚ!
 TJ Sokol Černilov hledá trenéra a zároveň 
dozor pro stolní tenis. Obec již zakoupila tři 
kvalitní stoly. Zájemci o tento sport - informujte 
se na OÚ v Černilově, děti ve škole u paní 
Pešavové.

TJ Sokol

PRVNÍ SMRŽOVSKÁ VÝSTAVA VÍN

Smržovská výstava vín se konala
ve Smržově v restauraci U kocoura

dne 19. března 2004.

Byly ustanoveny dvě komise: 

 Bílá vína -  5 členná komise.
 Červená vína -  4 členná komise

 Každý hodnotil ochutnával a hodnotil samostatně. 
 Výsledky hodnocení byly zaznamenávány  do počítače a hned 
zpracovávány.
 Hosté měli volnou konzumaci nabízených vzorků po vyhlášení 
pořadí.

PROGRAM

Začátek výstavy v 17,00 hod. 

Přebírání vzorků do 19,00 hod.

Hodnocení vzorků 19,00 - 21,00 hod  

Vyhlášení pořadí 21,00 hod. 

Volná ochutnávka
a konzumace vzorků od 21,00 hod.
- dle možností hodnotitelů i návštěvníků

Hodnocená vína:

Místní vína 8 vzorků

Moravská a Česká 18 vzorků bílá
  15 vzorků červená

Zahraniční vína 3 vzorky

 Výstava se velmi líbila, v příštím roce se 
bude jistě opakovat, je nabízena účast několika 
moravských vystavovatelů.

 Děkujeme pořadatelům a vystavovatelům 
za výbornou organizaci výstavy.

1. smržovská výstava vín
Smržov 19.3.2004 ve výsledcích

 Odrůda dodal Výrobce Body Poř. 

Vína místní bílá

 1 Rybízové R1 Vinický  14,3 2
 2 Bosenská chrupka Bek  11,6 3
 3 Rybízové R2 Vinický  14,8 1
 4 Smržovské „ledové“ Bek, Bernat  7,3 4
 5 Chrudimské rýžové Dušek  6,7 5
     

 Vína místní červená

 6 Slatinské červené Bek, Bernat  8,5 3
 7 Černý rybíz+višeň Vinický  10,2 1-2
 8 Modrý portugal Bek  10,2 1-2
     

 Vína moravská a česká bílá

 9 Ryzlik vlašský 2003 Jelínek pozdní sběr 11,7 18

 10 Tramín červený 2002 Jelínek ing. Juračka,
    Tasovice 16 8-9

 11 Veltlínské zelené 2003 Jelínek J. Kršák, Tasovice 12,8 16
 12 Prachtraube Jelínek J. Kršák, Tasovice 12,7 17
 13 Mueller Thurgau 2003 Jelínek ing. Juračka, Tasovice 14,3 14
 14 Vlašský ryzlink 2002 Jelínek ing. Juračka, Tasovice 15,6 12
 15 Vlašský ryzlink Jelínek J. Kršák, Tasovice 13,8 15
 16 Moravský muškát 2003 Jelínek ing. Juračka, Tasovice 17,3 5
 17 Tramín 2003 Jelínek J. Kršák, Tasovice 16,7 6
 18 Ryzlik rýnský 2003 Jelínek J. Kršák, Tasovice 16 8-9

 20 Veltlínské zelené 2000 Tomášek ing. Michlovský,
    Rakvice 17,4 4

 21 Veltlínské zelené Kudlička V. Pavlovice 16,1 7
 22 Veltlínské zelené 2002 Bek P.Karlík, Šardice 18,1 2
 23 Veltlínské zelené 2000 Málek Patria Kobylí 15,6 10-11
 24 Mueller Thurgau 2002 Bek P.Karlík, Šardice 18,7 1
 25 Chardonnay Kudlička V. Pavlovice 15,6 10-11
 26 Mopr 2001 Bek P.Karlík, Šardice 17,6 3

 27 Vlašský ryzlink 1999 Šuhajda Réva plus Rakvice 15,4 16
     

 Vína moravská a česká červená    

 32 Zweigeltrebe 2002 Bernat Chrámce 13,4 7-9
 33 Svatovavřinecké 2002 Vinický P. Karlík, Šardice 13,4 7-9
 34 Svatovavřinecké 2002 Bernat Chrámce 11,6 15
 35 Svatovavřinecké 2001 Machát Mor.vin.záv. Hukvaldy 13,4 7-9
 36 Cabernet sauvignon Bek Procházka, Bořetice 15,1 3

 37 Frankovka 2002 Bek,
   Vinický P. Karlík, Šardice 11,8 12

 38 Cabernet Moravia 2002 Aixner ing. Musil,
    Dolní Kounice 17,4 1

 39 Svatovavřinecké 1996 Kavalský Vinné sklepy Valtice 14,7 4

 40 Modrý portugal 2000 Šuhajda Ing. Michlovský,
    Rakvice 15,7 2

 41 Modrý portugal 2002 Bernat Klášter. sklepy
    Litoměřice 14,6 5

 42 Modrý portugal 2002 Vinický P. Karlík, Šardice 11,7 13-14
 43 André 2000 Jelínek  12,9 10
 44 André 2003 Jelínek ing. Juračka, Tasovice 11,7 13-14
 45 Modrý portugal 2003 Jelínek  13,5 6
 46 Modrý portugal 2003 Jelínek ing. Juračka, Tasovice 12 11

     

 Vína zahraniční

 70 California Zinfandel Komínek Diamond Valley 17,5 2
 71 Mueller Thurgau Bernat Marco Donati 18,3 1
 72 Chardonnay Bek Marco Donati 17,4 3
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NOC PLNÁ MAGIE A ČARODĚJNIC
 Myslím si, že moc přemýšlení vám to nedá, 
o kterou noc asi jde. Ano, uhodli jste, jedná se 
o poslední dubnovou noc, kdy mají temné síly 
největší moc. Alespoň v to už stovky let lidé věří   

a snaží se čarodějnice zahnat pálením ohňů. Jde o tradici starou tisíciletí, 
které lidé skutečně věřili. Pověsti tvrdí, že se každý rok o fi lipojakubské 
noci slétají čarodějnice. Tato tradice „pálení čarodějnic“ 30. dubna však 
nemá nic společného s čarodějnickými procesy. Je mnohem starší, sahá 
až do doby Keltů. Tento zvyk se k nám rozšířil zřejmě od sousedních 
Germánů, kde se této noci říká Valpuržina. (Valpurga byla saská 
bohyně, patronka čarodějnic).
 A jaká byla obrana proti čarodějnicím? Co lidé v minulosti dělali, 
aby se čarodějnicím ubránili? 
 Na křižovatkách cest a na návsi práskali bičem nebo stříleli. 
Čarodějnice totiž hluk nesnášely a hlučným místům se vyhýbaly.
 Dům lidé kropili svěcenou vodou, hlavně před vstupními dveřmi, 
před okny a před komínem. Zlé síly pak do domu nemohly. Do 
hnojiště, před dům a před chlév se zapichovaly větévky akátu, šípku 
nebo jiné pichlavé předměty. Ty měly čarodějnice poranit.
 Kolem stavení a před chlévy se pokládaly drny, aby čarodějnice 
nemohly projít a škodit. Musely totiž nejdřív spočítat všechna stébla 
trávy a musely to stihnout před svítáním, aby se dostaly dovnitř. 
Jejich moc končila zakokrháním kohouta. Ze stejných důvodů se 
před dveře také rozhazovalo smetí či otep slámy.
 Kdo se bál přímého napadení, musel kolem sebe namalovat kruh 
svěcenou vodou a v ruce držet hostii. Tak se dala přečkat noc i na 
zakletém místě: Na dveře a do oken se věšel kopr či mochna, aby 
odehnaly zlé síly.
 Lidé u sebe nosili ořechy, protože ty když se vhodí čarodějnici do 
klína, zabrání jí vstát.
 Tolik jen stručný pohled do historie. Ale „pálení čarodějnic“ 
a různé „čarodějnické reje“ jsou věcí živou i v době dnešní. 
Podívejte se na obrázky letošních černilovských „čarodějnic“! Co 
říkáte, sluší jim to, že?!

Mgr. Jana Hofmanová

SLÉTLI JSME SE NA BUKOVSKÉ
 V letošním roce jsme uspořádali v pořadí již třetí čarodějnický 
rej. Ježibaby, čarodějnice a baby Jagy se sešly před obecním úřadem, 
odkud společně „odlétaly“ k velkému ohni na Bukovské.
 Zde je, na bohužel ne příliš kvalitním prostranství, čekaly nejprve 
úkoly a soutěže, při kterých si vyzkoušely svůj postřeh, šikovnost, 
rychlost, hbitost a další vlastnosti, potřebné k získání „pilotního průkazu“. 
Nechybělo ani společné pózování před fotoaparáty přítomných rodičů    
a kamerou pana Prokeše.
 Členové výboru TJ Sokol tímto děkují OÚ za možnost uspořádat tuto 
akci, členům hasičského sboru za pomoc nejen při zapálení, ale hlavně 
dozoru nad velkým ohněm, který byl vidět do dalekého okolí. Manželům 
Hoffmannovým a Horákovým patří dík za vymyšlení a organizaci soutěží 
a všem maminkám za pomoc na stanovištích.
 Jsme si vědomi některých nedostatků, za které se omlouváme 
nejen rodičům, ale hlavně malým i větším dětem a slibujeme, že se 
příště polepšíme.
 Věříme, že i tak se akce líbila a moc se na vás těšíme 30. 4. příští rok.

Členky výboru TJ Sokol  
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DEN SVATÉHO FLORIANA - 
PATRONA HASIČŮ

 Při příležitosti svátku svatého Floriana proběhla 
v sobotu 8. 5. 2004 ukázka výcviku a dovednosti 
místní jednotky hasičů. Veškerá činnost se odehrávala 
v prostoru hasičské zbrojnice a místního sportovního 
areálu za velké účasti občanů Černilova a okolí.
 Jednotka černilovských hasičů je zařazena 

do Záchranného integrovaného systému jako jednotka JPO2, 
pravidelně se cvičí a připravuje na úkoly vyplývající z jejího 
zařazení. Běžně zasahuje jak u požárů, tak i dopravních nehod, 
místních záplav a ostatních technických zásahů.  Sbor se rozhodl, že 
předvede výcvik a dovednosti svých členů pro širokou veřejnost.

 Začalo se nástupem hasičů před předváděnou technikou krátkou 
rekapitulací dějin sboru.
 Jako první předvedlo svoji ukázku lezecké družstvo. Ukázka 
proběhla na věži místní hasičárny. Družstvo předvedlo záchranu 
zraněné osoby uvízlé ve výšce. Jeden z členů družstva simuluje 
zraněného. Další člen slézá k zraněnému, jistí si zraněného k sobě 
a bezpečně jej dopravuje na střechu hasičárny. Po něm se spouští 
další člen družstva se zdravotní výbavou a oba fi xují zraněného. 
Čtvrtý člen slaňuje z věže na střechu. Po fi xaci zraněného dva 

členové slézají na zem a pomocí lan spouštějí zraněného na lehátko 
a předávají ho do péče rychlé lékařské služby. Poté čtvrtý člen 
předvedl výstup po laně zpět na věž.

 Po ukázce lezeckého družstva následovalo hašení požáru 
automobilu. Po zapálení automobilu přijíždí v naší Máně čtyřčlenné 
družstvo ve složení velitel, strojník a dva muži osádky. Velitel 
vyhodnotil situaci a členové osádky započali hasit vozidlo. Vzhledem 
k nebezpečnosti požáru vozidel probíhá zásah za použití dýchací 
techniky. Pomocí vysokotlaké proudnice byl požár během několika 
desítek vteřin uhašen.
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 Další dvoučlenný tým předvedl ukázku vyproštění osob z hava- 
rovaného vozidla s použitím motorové rozbrušovací pily a speciální hasič- 
ské sekery.
 Následovala ukázka požárního sportu družstvem žen, členek 
hasičského sboru Černilov. Z připravené základny ženy dopojily sací 
potrubí z hasičské stříkačky do kádě, rozvinuly hadice a předvedly 
útok na terče.
 Nakonec předvedl profesionální hasičský záchranný sbor z Hradce 
Králové odtah havarovaného automobilu. Havarované vozidlo bylo 
simulováno hasičským vozem s plnou výbavou a náplněmi.
 Po skončení ukázek si mohli návštěvníci prohlédnout veškerou 
techniku, jak místního sboru, tak i techniku zapůjčenou na ukázku 
z hasičské jednotky v Hradci Králové a vozidlo rychlé záchranné 
služby. 
 Pro děti byly připraveny soutěže, kde si mohly mimo jiné vyzkoušet 
shazování plechovek pomocí džberové stříkačky a stříkání na závodní 

STAROČESKÉ KÁCENÍ MÁJE
VE SMRŽOVĚ

 22. května 2004 se uskutečnila ve Smržově slavnost „Staročeské 
kácení máje“. A jaký byl program? Ve 14 hodin vyšel průvod z Hubílesa  
za doprovodu dechové hudby Májovanka.
 Následovalo vyvádění děvčat, atmosféru dotvářeli muzikanti v krojích, 
vyzdobené koně a kočáry. Průvod byl zakončen v restauraci u koupaliště 
ve Smržově, kde bylo zajištěno občerstvení (to bylo k dispozici i během 
průvodu). Ve 20 hodin byla zahájena v restauraci u koupaliště Májová 
veselice, hrál taneční orchestr Lyra - Klub. Zábava se protáhla až do ranních 
hodin. Vstupné bylo zdarma. Pořadatelé SDH Smržov, SDH Hubíles, 
Obecní úřad Smržov mohou být s akcí jistě spokojeni!

VRAK NĚMECKÉHO LETOUNU
V ČERNILOVĚ

Club vojenské historie - Muzeum a letecká archeologie.

 Členové letecké archeologie KVH Chomutov, děkují občanům 
obce Černilov za pomoc při pátrání a následném vyzvednutí trosek 
německého letounu, který se zřítil na katastru obce během druhé 
světové války.
 Po ošetření nalezených fragmentů byl letoun identifi kován jako 
Bf - 109 Messerschmitt. Podrobnější informace o letounu a pilotovi, 
který ve svém letounu zahynul, dosud nemáme k dispozici. Pokud se 
podaří tento letoun. blíže identifi kovat, nové informace vám zašleme. 

Staročeské kácení máje ve  Smržově.

terč s použitím motorové stříkačky. Výkony dětí byly odměněny 
sladkostmi a drobnými dárky, žádné neodcházelo s prázdnou.
 Odpoledne jako odměna za celoroční práci bylo pro hasiče, 
jejich rodinné příslušníky, zvané hosty  a přátele zorganizováno 
posezení s pečeným prasetem.
 Doufáme, že s touto akcí vzniká nová tradice našeho sboru, 
kdy budeme moci předvést znalosti a výcvik našich členů ostatním 
občanům.
 Zároveň zveme všechny zájemce o činnost v našem sboru, že 
mohou přijít každý pátek od šesti hodin do místní zbrojnice.
 Na závěr děkujeme za podporu obecního zastupitelstva obce 
Černilov a mikroregionu Černilovsko, které se nám dostává. Bez 
této podpory by naše činnost a výcvik nebyl možný v takové kvalitě 
a  rozsahu. 

Hasiči Černilov. 

0 pilotovi víme jen jeho pravděpodobný věk 35-40 let. Toto určil 
lékař, který měl k dispozici části chrupu, nalezeného v troskách. 
Dle výpovědi pamětníků se pilot pokoušel o nouzové přistání. 
Tomu odpovídá i hloubka, v níž byly trosky nalezeny. Pilot se 
pravděpodobně vracel z hlídkového letu, neboť byl v troskách nalezen 
i rozbitý dalekohled. To je docela rarita, za čtrnáct let vyzvedávání 
vraků letadel jsme nic podobného nenašli. Díky malému množství 
fragmentů, které byly nalezeny ( letoun byl Němci důkladně odklizen) 
bylo docela obtížné 
letoun identifi kovat. 
Nakonec se to po- 
dařilo díky pružině, 
která sloužila k držení 
překrytu kabiny a je 
charakteristická právě 
pro letouny Bf-109.
 Toto je zhruba 
vše, co jsme dosud 
zjistili. Ještě jednou 
děkujeme všem, kteří 
nám byli ku pomoci.

Za leteckou 
archeologii

Pavel Kozár
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Ze života spolků
KONEC ORGANIZACE ČESKÉHO 

ČERVENÉHO KŘÍŽE V ČERNILOVĚ
 Dne 11. května 2004 se sešla členská schůze místní 
organizace a zhodnotila padesátiletou činnost. Za tuto 
dobu vychovala mnoho zdravotníků, uspořádala řadu 
zdravotnických školení a kurzů, úzce spolupracovala 
s místní základní školou a pravidelně každým 
rokem provedla řadu lékařských přednášek. Sestry 

organizace se také podílely na zdravotních hlídkách při různých oslavách 
a veřejných akcích.

 Organizace úzce spolupracovala s místním hasičským sborem, 
především při konání každoročního tradičního hasičského plesu. 
Organizace také vlastně vznikla ze samaritánské hasičské skupiny. 
Organizaci Českého červeného kříže založil br. František Špaček, 
po jeho odchodu převzal funkci br. Stanislav Javůrek. Členové 
organizace jistě vzpomínají i na tradiční každoroční vlastenecké 
zájezdy, jejichž organizátorem byl br. František Špaček.
 Dnem 11. května 2004 končí organizace svou činnost. Z veřejné 
scény odchází jedna z nejpočetnějších a nejagilnějších složek obce. 
Jaké jsou důvody ukončení činnosti? Organizaci tvoří především 
starší členové a nemá mladší členy, kteří by převzali otěže vedení.
 Na členské schůzi bylo tradičně vzpomenuto i významných 
životních jubileí členů, kteří byli odměněni květinami.
 Skupina Červeného kříže v Černilově tedy končí. Už zbývá jen 
poděkovat všem funkcionářům a členům za obětavou padesátiletou 
práci pro zdraví občanů.

Miroslav Kudyvejs

ZPRÁVA O HOSPODAŘENÍ CHATY
V DEŠTNÉM V ROCE 2003

 V minulém roce se na chatě vystřídalo téměř 700 návštěvníků 
a jistě všichni byli s pobytem na chatě v krásném prostředí Orlických 
hor spokojeni. Ale aby tomu tak bylo, je třeba každoročně zorganizovat 
brigády na úklid chaty a jejího okolí. V loňském roce se konaly dvě.
 Jarní v květnu byla zaměřena především na úklid chalupy po zimě 
a po některých návštěvnících, kterým povinnost uklidit po sobě při 
odjezdu nic neříká. Stále se také setkáváme s ponecháváním zbytků 
potravin v lednicích, potravinové skříni a především v uhlácích, kde 
lákají myši k hostině.
 Minulou zimu sníh prolomil střechu na kůlně u chaty. Stará střecha 
byla proto odstraněna. Kůlna byla přizděna do výšky a opatřena 
novým krovem a plechovou střechou. Také okapy již jsou všechny na 
svých místech. Ucpaný střešní odpad způsobil zatékání vody do sklepa 

a tak musel být opraven a vyčištěn. Příjezdová cesta k chalupě byla 
vyspravena štěrkem. V kuchyni je položené nové linoleum a na vaření 
jsou k dispozici dva nové sporáky. Staré nám byly zapsány do závad 
k odstranění při revizi elektřiny na podzim 2002. Jako každoročně 
byla provedena revize hasících přístrojů. Další vybavení chalupy 
nebylo obnovováno, protože velkou fi nanční zátěží bylo zhotovení 
projektu na čističku odpadních vod a její nákup na doporučení Okresní 
hygienické stanice. S jejím zabudováním počítáme na jaře letošního 
roku, pravděpodobně v květnu. Podle platných předpisů jsme také 
povinni zajistit na chalupě pitnou vodu. Okresní hygienická stanice 
z Rychnova nad Kněžnou doporučila používat vodu ze studánky 
pouze jako užitkovou, jelikož dle jejího měření nevyhovovala 
platným normám o pitné vodě. Počátkem podzimu voda ze 
studánky zmizela úplně. Po provedeném odborném prohloubení 
studně je snad nedostatek vody na chalupě minulostí. Čeká nás ještě 
kontrola nezávadnosti vody z hygienycké stanice na jaře. Do té doby 
doporučujeme vodu používat jako užitkovou. Z důvodu sucha bylo také 
nutno odvolat plánovanou podzimní brigádu. Ta se pak konala koncem 
října pouze v nejnutnějším rozsahu. O to více práce nás čeká na jaře.
Všem členům i nečlenům, kteří se brigád zúčastnili, děkujeme.
 Protože Sokol pronajímá chalupu za úplatu, jsme povinni podle 
vyhlášky OÚ Deštné platit  poplatek za ubytování a rekreaci, který 
činí asi 15 000 Kč za rok. V příštím roce bude potřeba obnovit nátěry  
chaty – hlavně verandy a oken. Chceme také udělat drobné terénní 
úpravy po zabudování ČOV. Pro údržbu okolí chaty je  zakoupena 
motorová sekačka, která je pro případné zájemce přes léto k dispozici 
v kůlně za chatou. 
 Ještě jednou žádáme návštěvníky chaty, aby ji a její okolí 
udržovali v čistotě a pořádku, neničili vybavení a v případě poškození 
se aktivně účastnili na opravě. (např. rozbitá okna apod).
 Ceny za pobyt se pro tento rok se nezvyšují. Cena pro dospělého 
člena zůstává 50,- Kč za noc. Cena pro nečlena100,-. Děti členů do 
18 let zaplatí za pobyt 15,- Kč za noc a nečlenů 30,- Kč. Cena je 
včetně rekreačního poplatku, který se odvádí OÚ v Deštné.
 Ještě jednou děkujeme všem za pomoc s údržbou chaty a přejeme 
pěkné chvíle strávené na Deštné.

Vachkovi

PODĚKOVÁNÍ
 TJ Sokol Černilov děkuje všem, kteří se zúčastnili úklidu 
Sokolovny 24. 4. 2004, za pomoc.

HOKEJ V ČERNILOVĚ
 V letošní sezóně jsme se přihlásili do 
hradecké hokejové ligy neregistrovaných, 
kde je soutěž po organizační stránce 
kvalitnější a hraje se i v lepších hracích 
časech. Soutěž je zde rozdělena na tři 
skupiny po 10 mužstvech. Hraje se 
systémem každý s každým, vždy ve 
skupině a po prvním kole, ze skupin první 
dva postupují do vyšší a poslední dva 

sestoupí do nižší. Druhá část se hraje o celkové umístění ve skupinách. 
My jsme hráli ve třetí skupině. V první části se nám příliš nedařilo, 
ale v druhé jsme našim soupeřům nastříleli 38 golů a skončili jsme 
na celkově osmém místě ve skupině po dvou výhrách a jedné remíze. 
Naše sestava: v brance se střídali tito brankáři – Miroslav Veselý, Petr 
Lukášek a Tomáš Kupka, v poli hráli – Jaromír Pavel, Petr Cihlo, Aleš 
Daněk, Jiří Šulc, Michal Šulc, Jiří Štěnička, Marek Zelenka, Ondřej 
Hofman, Ondřej Svoboda, Miroslav Dunko, Ruda Bernard, Vladimír 
Vávra, Marti Dvořák, Michal Derner a Libor Novák. Děkujeme všem 
našim příznivcům, kteří nás přišli podpořit v letošní sezóně na zimní 
stadion do Hradce Králové.
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Hokejisté Černilova.

ŠIPKY V ÚJEZDĚ

„A hraje se dál…“

   Druhou polovinu ligové sezóny nastoupili hráči ŠK HOJDA 
proti AŠK Severka Hradec Králové s výhodou domácího prostředí 
zaslouženě vyhráli 14:4. Na tomto vítězství se také podílel nový hráč 
v sestavě Láďa Prokeš.

Další zápasy byly hrány s těmito výsledky:

 24.2. ŠK HOJDA Újezd - DC The Best Hradec Králové 15:3
 2.3. Balkánek Hradec Králové - ŠK HOJDA Újezd 8:10 
 9.3. ŠK HOJDA Újezd - Norci Opatovice nad Labem 5:13
 16.3. FC Bunkr Hradec Králové - ŠK HOJDA Újezd 4:14
 22.3. ŠK HOJDA Újezd - c.k. Batalion B Libišany 13:5
 29.3. ŠK Neškrtnemsi Hradec Králové - ŠK HOJDA Újezd 11:9
 6.4. ŠK HOJDA Újezd - DC Devils Hradec Králové 15:3
 20.4. Tygři z Neznášova - ŠK HOJDA Újezd 10:8           
 27.4. ŠK HOJDA Újezd - Hrádek Boys 8:10
 4.5. Neděliště A - ŠK HOJDA Újezd 10:9
 11.5. ŠK HOJDA Újezd - Dragons Hradec Králové 11:7

 A na závěr sezóny sehrálo družstvo prestižní zápas s Jánošíky 
z Bumbálky Rusek, kdy již nešlo o žádný postup (obě družstva 
zůstávají v divizi), ale o to, kdo je lepší. Po vyrovnaném souboji 
nakonec vyhráli Jánošíci 11:7 a vyrovnali tak vzájemné zápasy na 1:1 
(vzájemné skóre na 19:17 pro Jánošíky).   
 Mimo ligové zápasy se hráči zúčastnili několika megatourů 
v Bělči nad Orlicí. 
 Dále naši šipkaři (i neregistrovaní) dostali pozvánku na turnaj do 
Ruseka.
 Pro zpestření života hráčů šipek, i těch neregistrovaných, 
uspořádal klub 27. března turnaj. Bohužel však se zároveň konal další 
turnaj v Ruseku a tak většina neregistrovaných hráčů raději jela tam, 
než aby hráli doma proti hráčům z první a třetí ligy. I přesto, že se 
sešlo jen 17 hráčů a hrálo se 501DO byly zápasy poměrně vyrovnané. 
Nakonec zvítězil Šupčík z Ruseka, druhý byl Veselý z Černilova a třetí 
Držmíšek z Plotišť.
 Možná, že si některý z návštěvníků klubovny všiml, že se na 
poličce najednou objevilo spousta pohárů a dal si otázku, kde to ti 
hráči tak rychle získali. Jednoduchá odpověď, to jenom prvoligová 
Bumbálka Rusek změnila hrací místo a po dohodě s klubem se její 
hráči i s poháry přestěhovali do Újezdecké klubovny. Přibyl také 
další automat.        

 Byla podána přihláška do „Prezidentského poháru“ tzv. šipkařského 
poháru UEFA, kde se ve skupině A setkají družstva první ligy ve 
skupině B družstva od druhé ligy níže. 
 Konec sezóny zastihl klub na šestém místě tabulky, tj. na 
nepostupovém místě. Někoho to mrzí, ale hra je hra, i když některé 
zápasy mohly být lepší. Hraje se dál a v další sezóně je šance postoupit 
do třetí ligy. Hráči již nejsou tak nervózní a hrají dost vyrovnaně. 
Takže se setkáme i v další sezóně 2004 - 2005 ve stejné sestavě.
 Nakonec bych chtěl poděkovat všem hráčům, i bývalým, za 
dobrou reprezentaci svého klubu a všem sponzorům, za jejich 
podporu, bez které by se hrálo daleko hůř.
 S přáním „ať to lítá“ se v této sezóně loučí a v další nashledanou

ŠK HOJDA Újezd

ČERNILOV PRO DĚTI
 Ke konci měsíce dubna se konala schůzka obyvatel Černilova, 
kteří mají zájem o zlepšení prostředí obce pro děti a mládež. Sešlo se 
nás asi 20 a shromáždili jsme tyto připomínky a návrhy na vylepšení 
(seřazeno podle priority):

PARK U BOROVICE 

� úprava prostranství, nainstalování několika laviček, zřízení 
pískoviště, kolotoče a prolézaček, nejlépe z přírodního materiálu. 
(konzultace například s fi rmou, co vyrábí v Černilově sruby)

DĚTSKÉ HŘIŠTĚ U KOUPALIŠTĚ 

� dořešit bezpečnost stávajícího zařízení (např. na výstupu je 
kluzký povrch, okolo klouzačky nahoře jsou po obou stranách 
velké mezery)

� přidat ke hřišti pro malé děti ještě něco pro ty starší (hrazda, vyšší 
průlezky, opičí dráha)

� oplocení celého hřiště například do výšky stávajícího dřevěného 
plotu

� zvážit možnost zprovoznění brouzdaliště
� vysázet stromy pro zastínění dětského hřiště
� nevhodné šípkové keře nahradit vhodnějšími druhy

„ŠKVÁRÁK“ (obecní pozemek u odbočky na Bukovinu)

� zkulturnit tento prostor a zvážit jeho využití na hřiště, popř. 
svahu na sáňkování
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INSTALACE CEDULÍ
v prostoru všech dětských hřišť, a to s těmito texty

� zákaz vodění psů pod pokutou …
� zákaz kouření pod pokutou …
� udržujte čistotu
� určeno pro děti do …  let 
� kontakt v případě poškození či závady zařízení a porušení 

zákazu: …
� toto řešit i místní vyhláškou

AREÁL U „DOLEJŠÁKU“

� instalovat pletivo, aby do rybníka nepadal míč a z důvodu 
bezpečnosti dětí

OBLAST SÍDLIŠTĚ

� zvážit vytvoření areálu pro děti či sportovního hřiště například na 
parcele proti bytovkám lesostaveb

� instalovat vývěsní tabuli

MATEŘSKÁ ŠKOLA

� umístit průlezky na zahradu
� instalovat jednoduchou opičí dráhu
� vytvořit umělý kopec na sáňkování

PARK U KONZUMU

� instalovat několik laviček

KLUB PRO NÁCTILETÉ

� umožnit mladým někde se scházet nebo si zahrát stolní tenis

SVAH

� vytvořit svah na sáňkování v Černilově 
 (například od katolického kostela směrem k novému fotbalovému 

hřišti)

LESOPARK 

� zvážit vysazení lesoparku v Černilově

KOUPALIŠTĚ

� zveřejnit fi nanční rozvahu rekonstrukce a provozu stávajícího 
koupaliště

� pečlivě uvážit jeho případné zasypání – je to nevratný proces !

ZDRAVOTNÍ STŘEDISKO

� nejlépe zřídit nové
� zařídit denní ordinační dobu lékařky pro děti a dorost
� popř. zvelebit stávající čekárny a ordinace

LÉKÁRNA

 Tyto návrhy jsme předali zastupitelstvu obce s tím, že nabízíme  
i pomoc při jejich realizaci. Jednotliví zastupitelé se k našim nápadům 
vyjádřili na veřejném zasedání dne 24.5. Bylo nám přislíbeno, že obec 
bude podle možností některé návrhy v budoucnu realizovat. Pokud 
i vy máte zájem o zlepšení  zařízení pro děti a mládež v Černilově, 
přijďte tyto naše návrhy podpořit na příští veřejné zasedání obecního 
zastupitelstva.

Účastníci setkání

ČERNILOVSKÝ CYKLOTEAM 
SENIORŮ

 Obdržel jsem od p. Vl.Prokeše Zpravodaj - březen 2004. 
Dovoluji si provést posouzeni, nebo hodnoceni. Mé vyjádření 
není odrazem patriotického pohledu jako Černilováka. 
Posuzuji objektivně - sám jsem také byl v kolektivu, který 

vydával podobné zpravodaje. Váš zpravodaj má vysokou úroveň, posuzuji 
z těchto hledisek: kvalitní čeština - výborná grafi cká úprava - vzorné 
uspořádání příspěvků do jednotlivých zpráv - informací.

 Časopis informuje občany o činnosti svého úřadu, o dění v okolí 
obce, o činnosti spolků na území obce a regionu, připomíná minulost 
života v obci a dává podněty k zamyšleni.
 Chtěl-li bych se vrátit ke své dřívější činnosti, kantořině, pak 
dávám velkou jedničku s hvězdičkou. Mám zpracovány vzpomínky 
na školu - život školáků v létech 1932 - 1942 a svým dnešním 
příspěvkem bych chtěl vzdát hold svým učitelům a našim rodičům, 
kteří svojí dobrovolnou prací v jednotách (Sokol, Orel, DTJ) po práci 
si našli čas k sejití a dokázali se věnovat spolkovému žití, které jim 
bylo lékem pro všední život. Kolik písniček, kolik vyprávění, kolík 
času při tělovýchovné a spolkové činnosti. Ve výčtu bych mohl 
pokračovat, ale položme si otázku - co si z toho odnesli jejich děti, 
dnes vážení občané a důchodci naší obce ?
 Černilovští občané a možná ani představitelé obce nevědí, že ta 
semena zasetá do duší dřívějších dětí, dnes stále vydávají své plody. 

Jak a kde?

 Skupina důchodců různého věku, různých dřívějších povolání, se 
sejdou s manželkami „U Šulců“ a to na jaře - když zahajují sezónu 
a na podzim - když sezónu končí. Jakou mají činnost? „Černilovský 
cykloteam seniorů“.
 Je to neuvěřitelné, lidé unavení věkem,prací a nemocemi se sejdou, 
vezmou svá jízdní kola a šlapou do předem stanoveného cíle. Jeden 
výlet - najede se 15, ale i 50 km. Zvolí např, místo Jiráskova Skalka, 
provedou prohlídku, zasednou v hospůdce na pár sklenic pivního moku 
s dobrou českou kuchyní, potom osedlají své „oře“ a jedou zpět.
 Tito občané Černilova a přilehlého regionu se umějí i po prožitém 
aktivním věku sejít, umějí si vytvořit klima dobré party, poznávají 
a dělají něco pro udržení kondice. V jejich kolektivu se člověk cítí 
velmi dobře. Umějí si i zazpívat a udržují si lidské vztahy, jako měli 
naši předkové. A těch jízd mají za roční sezónu pěknou řádku, vždy 
za 14 dní další výjezd.
 Ještě je překvapující a zaslouží si obdiv, že jejich ženy jim to 
přeji a podporují je.
 Proto cyklisté na zahájení a zakončeni jízdní sezóny pozvou 
své manželky, vytvoří z toho svoji společenskou akci. Je to velmi 
příjemné a milé posezení. Je to jako za času našich rodičů. Žádná 
televize, ale osobní zábava. A ještě jeden důležitý moment – NIKDO 
nekouří.
 Myslím si, že by cyklisté měli vytvořit tradici a vyzvat spoluobčany 
na „Černilovské cyklistické sportovní hry“ - jízda kolem obce - 
regionu. Vzpomeňme si na nádherné sportovní soutěže v odbíjené před 
šedesáti lety - byly konány při posvícení. Hřiště Sokolovny a Orlovny. 
To měl Černilov zdatné sportovce - Jenda Pumr, Standa Mareš, Pepík 
vrátný, Pepík Rejchrt, Jarka Skákal a jiní.
 Taková soutěž by byla tmelem mezi občany. Předškoláci by měli 
trať pro koloběžky a malá kola. Žáci kolečko škola - Ciprák - Školská 
ulice - škola. Dorost škola - Librantice - Divec – Ciprák - škola. Dospělí 
škola - Libřice - Výrava - Librantice - Divec - Ciprák - škola.
 A potom posezení u grilu v hospodě „U Šulců“ (kuřata, krůta, 
grilované selátko) a sobotní večerní zábava - třeba i jako dřív.
 Nechť vedení cykloteamu černilovských seniorů posoudí své 
síly a s Obecním úřadem a OÚ černilovského regionu provede 
„1.Černilovské cyklistické putováni“. Nebylo by marné zapojit do této 
akce TJ Sokol, Orel, školu a rodiče.
 Přeji tomuto kolektivu zdraví, zdar a nad jejich cestami modré 
nebe, zalité slunečními paprsky, by v jejich činnosti měli zdroj 
radosti. Jsou to poslanci své obce, ukazuji v čem byla a je síla hodnot 
člověka. I přes svůj věk, své zdravotní problémy a potíže sobě a svým 
milým dokazují ještě žijeme a něco i dokážeme.

Václav Doubek

CO NA TO „CYKLOTEAM 
ČERNILOVSKÝCH SENIORŮ „?

 Milý pane Doubek,
nápad uspořádat cyklistické sportovní hry není špatný, jen si 
myslíme, že bychom měli být k jeho realizaci o nějakých pár let 
mladší. Snad se toho ujme někdo jiný. My jezdíme pro svou radost 
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a navrhované sportovní hry vyžadují určitou zodpovědnost. Jejich 
realizace je úplně mimo skutečnost, proč my penzisté, každý se 
svými zdravotními neduhy, jsme ochotni se sejít a „šlápnout do 
pedálů“.
 Ale to přání zdraví, zdaru a modrého nebe nad hlavou - to berem.

Přijďte se podívat

PROGRAM POUTÍ U KAPLIČKY 
NAVŠTÍVENÍ PANNY MARIE

VE SMRŽOVĚ
� Hlavní pouť o svátku Navštívení Panny Marie v neděli 30. května 

v 15,00 hod
� Hlavní oslavy 125. výročí posvěcení kaple o slavnosti 

Nanebevzetí Panny Marie v neděli 15. srpna v 15,00 hod.
� Mše na svátky narození Panny Marie 8. září v 18,00 hod. (půl 

hodiny před každou mší svatou probíhá motlitba růžence a je 
možnost svátosti smíření)

Prosba:

 Prosíme všechny pamětníky a návštěvníky kapličky a křížové 
cesty ve Smržově o spolupráci při zmapování její historie. Kdo 
může zapůjčit fotografi e (nejlépe datované), svaté obrázky, písemný 
materiál apod. Ozvěte se prosím na tel. 495421945- manželé Šubrtovi, 
Smržov 17, 50303 Smiřice, ato do 15. července 2004.
Předem děkujeme všem za ochotu a spolupráci.

manželé Šubrtovi
 Tak jako každoročně, i letos se bude v Černilově konat třetí 
červencovou neděli Pouť. Těší se na ni jistě dospělí stejně jako děti.

ČERNILOVSKÁ POUŤ

POZVÁNÍ NA FARNÍ DEN
 Zveme všechny čtenáře a příznivce dobré pohody do Černilova 
na tradiční Farní den. Protože se bude konat 29. srpna přijměte 
pozvání na tuto kulturní akci již z tohoto čísla Zpravodaje. 
 Celý den bude na farním dvoře a ve stodole pro duši i tělo 
diváka připraven pestrý program přerušovaný přestávkami 
na občerstvení a setkání s přáteli. Na zahradě budou pro děti 
připraveny hry a soutěže.

                                                                                                              Srdečně zvou pořadatelé.

ZŠ ČERNILOV

VÝRAVSKÝ TERRA CUPVÝRAVSKÝ TERRA CUP
12 .6. 2004 ve 14.00 hod.12 .6. 2004 ve 14.00 hod.

disciplíny:disciplíny:
JÍZDA ZRUČNOSTI    -    MĚŘENÝ OKRUH

kategorie:kategorie:
TERRA+VARI   -   STROJE DOMÁCÍ VÝROBY

Účast na vlastní nebezpečí a náklady.
Každý závodník občerstvení zdarma. Startovné 30 Kč

Sponzoři: HONDA zahradní technika-Černilov, Hospoda U Hrubých 
- Výrava, Obecní úřad - Výrava, Sbor dobrovolných hasičů - Výrava, 
Autoklempířství Vladimír Hynek - Výrava

Informace:
602735365; 777129346; 495431749; 495431298;

http://terracup.unas.cz
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USEDLOSTI V LIBRANTICÍCH
ROKU 1840

Vysvětlivky:

 s = sedlák; ts = 3/4 sedlák; ps = půlsedlák; čs = čtvrtsedlák;
 ch = chalupník; d = domkář. 

 Kritéria pro rozlišení těchto kategorií venkovského poddanského 
obyvatelstva byla v Čechách různá a zdaleka ne důsledná. Sedláci 
v širším smyslu drželi přes čtvrt lánu (odtud název čtvrtláník, resp. 
čtvrtsedlák a násl.) a vlastnili aspoň jeden celý potah (pár koní nebo 
volů), s nímž robotovali na panském. Chalupníci, kteří drželi méně než 
1/4 lánu polí, byli spolu s domkáři povinni robotou pěší. Podle velikosti 
selského lánu (18,6 ha) by měli chalupníci hospodařit na polích menších 
než 4,7 ha, ale v praxi se mezi ně někdy řadili i držitelé polí do rozlohy 
20 korců (tj. cca 5,7 ha). Docházelo tak běžně k terminologickému 
překrývání  kategorie chalupníků a čtvrtsedláků. 

Podle stabilního katastru (uložen v SÚA v Praze)
zpracoval Martin Kareš 

 Čp. Jméno a stav Čp. Jméno a stav

 1 Jan Kutík, s 40 Pavel Hanuš, ts
 2 Jan Honsnejman, ch 41 František Krb, ts 
 3 Anna Horáková, čs 42 Václav Malý, ch
 4 Jan Krb, ch 43 Jan Těmín, d
 5 Jan Krb, ts 44 Jan Dušek, d
 6 Václav Zilvar, ts 45 Václav Pařízek, ch
 7 Jiří Krb, ts 46 Václav Horák, d
 8 Mikoláš Černý, d 47 Jan Hejcman, ch
 9 Josef Vejroch, čs 48 Jakub Voltr, ch
 10 Jan Horák, ch 49 Jan Satranský, čs
 11 Jiří Procházka, ch 50 Václav Runštuk, d
 12 Václav Horák, s 51 Václav Toman, ts
 13 Josef Bartoš, ps 52 Jan Rabas, čs
 14 Jan Svíčka, ch 53 Jan Černý, ch
 15 Mikoláš Havel, ch 54 Václav Hejcman, ch
 16 Jan Pšeničný, ch 55 Samuel Janský, ch
 17 Václav Eliáš, ps 56 Jiří Lorenc, ts
 18 Jan Kugal, ch 57 Jan Lorenc, ts
 19 Václav Strejček, s 58 Jan Karpíšek, ch
 20 Václav Opinka, čs 59 Jan Veselovský, ch
 21 Antonín Hanuš, ch 60 Václav Hejcman, s
 22 Jan Honsnejman, ts 61 Václav Maštalka, čs
 23 Jan Janský, ts 62 Matěj Hanuš, ch
 24 Jan Vachek, s 63 Mikoláš Morávek, ch
 25 Jan Horák, ts 64 Jan Sovák, ch
 26 Václav Rejchl, ch 65 Jiří Zákravský, ch
 27 Jan Sovák, ts 66 Jiří Šrámek, ch
 28 Jan Černý, s 67 Jan Toman, s
 29 Jiří Zilvar, s 68 Václav Hrnčíř, s

PSÁNO NA DRUHÉM
KONCI SVĚTA

(pro zpravodaj ČERNILOVSKO, duben 2004)

 V minulém povídání jsem skončil 
u nerostného bohatství Austrálie, ale 
nezmínil jsem se, že Austrálie má 8O% 
vlastní ropy a mohla by mít mnohem více, 
neboť byla nalezena další bohatá ložiska v 
prostoru korálových ostrovů. Ale "zelení" 
nedovolili těžit, poněvadž by se tam zničila 
příroda a utrpěl by tím turismus. Austrálie 
je zemědělská velmoc. Mimo jiné se 

Ze světa
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N A B Í D K A  PLOŠNÉ INZERCE VE ZPRAVODAJI 
PRO FIRMY I JEDNOTLIVCE!

1500 VÝTISKŮ – ZDARMA DORUČENÝCH TÉMĚŘ 
DO VŠECH DOMÁCNOSTÍ V MIKROREGIONU 

ČERNILOVSKO.

Orientační ceny:
DO 20 CM2  120 KČ120 KČ                 DO 50 CM2      300 KČ300 KČ
DO 1/4 STRANY  390 KČ390 KČ       1/4 STRANY      540 KČ540 KČ

1/2 STRANY             750 KČ750 KČ

CELÁ STRANA         1500 KČ    1500 KČ

V PŘÍPADĚ VÍCE ŽADATELŮ O INZERCI JE MOŽNO 
UVEŘEJNIT INZERÁTY UVNITŘ ČASOPISU, A TO

S 30% SLEVOU

Bližší  informace o způsobu inzerování
na OÚ v Černilově

dále na tel. 495 431 485 nebo 723 019 759

či e-mailu dana.hoff@volny.cz        (p.Hoffmannová)

Oprášeno z kronik

 30 Václav Bachman, ch 69 Jan Morávek, ts
 31 Jan Mikolášek, s 70 Jan Morávek, ch
 32 Josef Mencl, čs 71 Matěj Toman, čs
 33 Václav Hojný, d 72 Václav Bartoš, ch
 34 Jan Pultar, ch 73 Matěj Toman, ch
 35 Václav Strejček, čs 74 Jiří Paterný, ch
 36 Jan Sovák, ch 75 ŠKOLA
 37 Václav Javůrek, ch 76 Jan Horák, d
 38 Jan Jech, ch 77 Jan Toman, ch
 39 Jan Kašpar, čs
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produkuje cukr (cukrová třtina), ale cukrovary nevezmou více, 
než na kolik má farmář licenci. Pokud vyprodukuje více, odběratel 
to nekoupí.Pěstování cukrové třtiny je velmi jednoduché. Do 
terénu se nasází kousky třtiny, napustí vodou na určitou dobu 
a pak se sklízí po celý rok, jak cukrovary potřebují.Sklizeň je 
jednoduchá. Sekačkou se třtina poseče, naloží do kontejneru a 
ten se po naplnění odveze do cukrovaru. Obrovská produktivita 
práce, farmy malé (50 ha) a pracuje na nich 1 člověk. Vzpomínám 
na moji babičku, co se nalezla po kolenou při okopávání i sklizni 
cukrovky. V severní části Austrálie se pěstuje bavlna. Její sklizeň 
je mechanizovaná, žádné ruční trhání, vše se sklízí kombajnem.. 
V produkci mléka a vajec rovněž platí uzavírání smluv na odběr, 
produkci navíc odběratelé nekoupí. V oblasti pěstování obilí 
posledních 8 let neexistuje žádné omezení, vyváží se do celého 
světa. Máme známou ve mlýně, který vyváží moukui do Čech. 
Farmy na obilí jsou obrovské (1000 ha a více) a pracuje na nich 
jen rodina. Dále má Austrálie 100 milionů ovcí, je první na světě v 
produkci vlny. Vyváží skopové maso, hlavně na střední východ, do 
Ameriky a Japonska. 

 Velká je i produkce hovězího masa, které se vyváží hlavně do 
Japonska. Farmy jsou obrovské a dobytek není ustájen, po celý rok je 
venku. Na farmě pracuje pouze rodina, která přehání dobtek z ohrady 
do ohrady za lepší pastvou. Každá farma má koně. Buď pro ježdění, 
nebo na okrasu - tito koně nejsou použitelní na nic a sednout na ně 
znamená malér a nemocnici. Samozřejmě se pěstují koně pro dostihy, 
což je velký byznys. Jen v Sydney jsou 3 velké závodní dráhy. Dostihy 
se konají každý týden na třech závodištích a samozřejmě k tomu patří 
i velké sázení.
 V Austrálii se zkouší i pěstování jelenů na maso. Je to ale velmi 
nákladnén neboť to vyžaduje vysoké drátěné ploty. Ovoce se tu 
pěstuje to samé jako v Čechách, jen s tím rozdílem, že je čerstvé po 
celý rok. Když dozraje na jedné straně Austrálie, tak začíná zrát na 
druhé straně. V jablkách ale není tak velký výběr, jako v Čechách. 
Ale roste nám tu ovoce, které v Čechách nemáte. Pomeranče, citrony, 
citrusy, mandarinky, mango, avokádo, ananasy (které se pěstují 
ve velkém jako řepa), burské oříšky, které rostou jako brambory, 
melouny, rackmelouny(ty jsou celé žluté), banány. Dále je veliká 
produkce vinné révy. Za posledních 5 let vzrostl vývoz lahvového vína 
o 300 %, víno má velice dobrou chuť a je velmi žádané. Vyváží se 
hodně do Anglie a Ameriky.
 Pro rybáře je zde samozřejmě ráj. Jsou tu pstruhové vody, o mořských 
rybách ani nemluvím. Rybářský lístek si koupíte velmi levně, žádné 
brigády a můžete chytat. Rovněž myslivci by si zde přišli na své. Jezdí se 
střílet divoká prasata. Já nejezdím, třebaže mám pušku. Ale mám známého, 
který jezdí na prasata asi 1000 km daleko. Vášeň je vášeň. Posledně 
zastřelili asi 20 prasat, ale nechávají je ležet tam, kde je střelí, z čehož 
farmáři nemají velkou radost. Když pak sklízejí obilí, tak se poškozují 
kombajny o zdechliny. Dále se střílí klokani, králíci, zajíci, bažanti, lišky, 
dokonce se maso z klokanů vyváží do Evropy. Život v Austrálii je snadný, 
sociálně zabezpečený, každý člověk při dovršení 65 ti let dostane penzi, 
nerozhoduje, zda pracoval či nikoliv a každý stejně. Z toho si mohly vzít 
ponaučení komunistické vlády, když tvrdily, že lidé mají stejné žaludky        
a při tom dostávali větší penzi vojáci, policie, STB a partajní funkcionáři. 
Tím nechci kritizovat, jen srovnávám kapitalistickou Austrálii s Českou 
republikou.

Honák

 Tak jsem vám zase trochu přiblížil, jak lepší a svobodnější je 
život v Austráli, aniž by k tomu byl zapotřebí komunismus.
 S pozdravem vám všem 

Standa
 

Pozn. red.: Příspěvek je pokračováním od p.Stanislava Bendy, 
černilovského rodáka žijícího v Austrálii, jehož první část jsme 
zveřejnili v prvním letošním čísle.

Informujeme
JAK ORDINUJÍ LÉKAŘI 

V ČERNILOVĚ PŘES PRÁZDNINY
MUDr. Stulíková - praktická zubní lékařka:
 má dovolenou od 11.6. do 18.6. zastupuje jí MUDr. Nováková 
(v budově Spojů) a od 5.7. do 25.7. (případní pacienti mohou využít 
pohotovost)
MUDr. Hotař – praktický lékař pro dospělé:
 ordinuje on nebo zastupující lékař po celé období prázdnin.
MUDr Málková – praktická lékařka pro děti a dorost:
 o prázdninách ordinuje pouze na Poliklinice Slezské předměstí 
v HK, ne v Černilově a dovolenou má od 19.7. do 2.8. a  od 16.8. do 27.8. 
Zastupuje jí MUDr. Skálová tamtéž.

POLICIE INFORMUJE
 Ke znovuotevření obvodního oddělení Policie České republiky 
Třebechovice pod Orebem došlo na podzim roku 1990. Obvodní oddělení 
Třebechovice pod Orebem spravuje území s 22 obcemi a okolí. Nápad 
trestné činnosti v teritoriu tohoto obvodního oddělení rok od roku vzrůstá. 
Pro porovnání s rokem 1991, kdy zajišťovalo ochranu osob pět policistů, 
obvodní oddělení evidovalo "pouze" 55 trestných činů. V loňském roce 
zajišťovalo výkon služby osm policistů. Za rok 2003 bylo v teritoriu 
obvodního oddělení Třebechovice pod Orebem spácháno celkem 193 
trestných činů, z nichž se u 74 podařilo zjistit pachatele (objasněnost 
39,6 %). V porovnání s rokem 2002 došlo oproti trendu v minulých 
letech k nárůstu spáchaných trestných činů o 26 skutků. 
 V teritoriu obvodního oddělení Třebechovice pod Orebem trvale 
bydlí  cca 15 tisíc obyvatel. Počet spáchaných trestných činů na 
jednoho obyvatele tak činí 0,00128 skutků, což je 0,2 %. 
 Největší podíl na trestné činnosti má  majetková trestná činnost. 
Z uvedeného celkového počtu bylo spácháno 101 trestných činů 
majetkového charakteru, objasněno 29 případů, což činí objasněnost 
28,7 %. 
 Z majetkových trestných činů bylo 62 krádeží vloupáním, u 8 
případů se podařilo zjistit pachatele, což činí objasněnost 13 %. Nejvíce 
byly pachateli napadány fi rmy, rodinné domy, chaty a motorová 
vozidla. Menší měrou došlo k vloupání do ostatních objektů.
 Krádežích prostých bylo spácháno 72, tedy o 17 skutků více než 
v roce 2002. Z uvedených případů se 21 podařilo objasnit, což činí 
objasněnost 29,2 %.  Z nich nejvíce bylo spácháno krádeží jízdních 
kol, volně odložených věcí a věcí z nedostatečně nezajištěných 
motorových vozidel.       
 Při prováděném šetřením majetkových trestných činů se v roce 
2003 podařilo doobjasnit případy krádeží vloupáním do různých 
objektů v Třebechovicích i v okolí nahlášených v roce 2002.  
 V oblasti násilných trestných činů došlo ke spáchání 9 případů, což 
je stejné jako v roce 2002. U osmi těchto skutků byl zjištěn pachatel 
(objasněnost 88,9 %). Obdobně jako v roce 2002 nedošlo v loňském 
roce ke spáchání nejzávěžnějšího trestného činu vraždy, a to ani ve 
stádiu pokusu. 
 V loňském roce byly spáchány celkem tři mravnostní trestné 
činy, které se podařilo objasnit. 
 V hospodářské kriminalitě  bylo v roce 2003 zjištěno celkem 9 případů, 
což je o sedm méně než v roce 2002.  Z toho se podařilo zjistit pachatele 
v 6 případech (objasněnost  66,7 %). Pokud se týče skladby hospodářské 
trestné činnosti, tak nejrozšířenějším druhem hospodářské trestné činnosti 
zůstávají podvody a zpronevěry.  
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     Mezi ostatní trestnou činnost, která byla šetřena  patří maření 
výkonu úředního rozhodnutí, neplnění běžné vyživovací povinnnosti, 
podílnictví a další. V teritoriu obvodního oddělení nebyl zjištěn  
trestný čin s rasovým podtextem.   
 Závěrem této problematiky uvádím, že po novele trestního řádu, 
která  vstoupila v platnost 1.1.2002, kdy se v trestním řízení konají 
tzv. Zkrácená přípravná řízení vzrostla i náročnost na administrativu 
při zpracování nápadu trestné činnosti.
 Oblast zjištěných přestupků v teritoriu obvodního oddělení 
Třebechovice pod Orebem, vzhledem k tomu, že v letech 2002 a 2003 
nedošlo k žádné výrazné legislativní změně, můžeme také hodnověrně 
srovnávat. 
 V roce 2003 zdejší útvar řešil 184 přestupků, což je oproti roku 
2002 pokles o 26 skutků. K nejčastějším přestupkům patří majetková 
trestná činnnost, poškozování věci či občanské soužití. 

 Zdejší útvar, tak jako každý jiný rok,  řešil  dožádání postoupená 
z okresních a krajských soudů, výslechy i další šetření od jiných 
útvarů či organizací, doručování písemností a další.  V loňském roce  
se jednalo celkem o 1057 věcí, což je stejně jako v roce 2002. 
 Dále útvar plní i další úkoly na úseku bezpečnosti a plynulosti 
silničního provozu. V loňském roce byly některé přestupky v dopravě 
řešeny jak domluvou přestupcům na místě, tak i postoupením 
k řešení příslušným útvarům, či uložením blokových pokut na 
místě zaplacených i na místě nezplacených.  Mezi největší dopravně 
bezpečnostní akce patří např. mediálně propagovaná celorepubliková 
dopravní akce Kryštof. 
 Preventivní činnost byla v uplynulém roce jakož i v předchozích 
letech věnována hlavně mládeži. Policisté z obvodního oddělení ve 
spolupráci s dobrovolnými hasiči Třebechovice pod Orebem prováděli 
besedu a různé ukázky z policejní praxe dětem v dětském táboře 
Komenského v obci Běleč nad Orlicí i v lesním dětském táboře. 
 Navýšení počtu policejních míst na tomto obvodním oddělení není 
možné z důvodu stanoveného počtu policejních míst a nevyhovujících 
prostor služebny. Současná situace na Třebechovickém obvodním 
oddělení je řešena dočasnými výpomocemi policistů z jiných oddělení 
a služeb. Strážníci Městské policie rovněž budou vypomáhat při 
dodržování veřejného pořádku v teritoriu Třebechovice pod Orebem.

Muž vykrádal na Královéhradecku 
chatové a jiné objekty

 Policistům obvodního oddělení Třebechovice pod Orebem a služby 
kriminální policie a vyšetřování se podařilo objasnit majetkovou trestnou 
činnost, z které je podezřelý dvaatřicetiletý cizinec. Nezaměstnaný muž 
se měl vloupat do sedmi chatových a jiných objektů na území okresu 
Hradec Králové. První případ se stal v listopadu  loňského roku, kdy 
si vyhlédl chatu v chatové kolonii v Třebechovicích pod Orebem, kde 
odcizil fotoaparát. O několik dní později vnikl do loděnice na soutoku 
řek Orlice a Dědina v Třebechovicích pod Orebem, ze které odcizil 
motocykl Jawa a radiopřijímač. V druhé polovině prosince loňského 
roku v chatové kolonii u nádraží na Slezském předměstí v Hradci 
Králové vnikl do chaty a z této odcizil dvě propanbutanové lahve. 
Koncem prosince 2003 se vloupal do domu v obci Habřina, kde sebral 
barevný televizor, rádio, deku, svetr a různé potraviny. Od ledna do 
února letošního roku se vloupal ještě do dvou chat, kde odcizil  hrací 
karty, skleněnou dózu, dva lovecké nože, plastový kanystr, dýmku, 
dámskou koženou bundu, silonovou bundu, pánský kabát, mlýnek 
na kávu, nádobí a obuv. Poslední případ  se stal v únoru letošního 
roku  v chatové osadě Divec, kdy podezřelý vnikl do chaty, kde 
přespal a nic neodcizil. Muž  způsobil škodu na odcizených věcech 
a poškozeném zařízení  ve výši asi  23 tisíc korun. Podezřelý  byl  
v minulosti policií vyšetřován pro majetkovou trestnou činnost. 
Některé odcizené předměty skončily v zastavárnách nebo je 
náhodně prodal neznámým osobám.   Podezřelému bylo policejním 
komisařem sděleno obvinění z trestného činu krádeže a trestného 
činu porušování domovní svobody, za což mu může hrozit trest 
odnětí svobody na šest měsíců až tři léta. Na podezřelého byla 
uvalena vazba.

Třebechovice pod Orebem 30. března 2004
kpt. Miroslav Jaroš

Společenská kronika

Únor

Marta Špačková Černilov 80
Ludmila Prokešová Újezd 91
Jiřina Gabrielová Černilov 80

Březen
Marie Svíčková Újezd 75
Františka Růžičková Černilov 99
Božena Koutecká Černilov 80
Václav Adamíra Bukovina 80

Duben
Růžena Doskočilová Černilov 90
Anna Čepelová Bukovina 80

Jubilea v Černilově

Svá jubilea oslavili tito občané Skalice

Duben 2004:
Loučný Zbyněk 60 let Skalička 33      
Kosařová Věra  70 let Skalice 95
Škopová Libuše 75 let Skalička 1

Květen 2004:
Khol Miroslav 60 let Číbuz 13
Vosyková Miloslava l60 let Skalička 36
Holečková Božena 90 let Skalice 43

Červen 2004:
Toušek Václav 60 let Číbuz 4

 Smutným dnem  pro nás byla sobota  24. 4. 2004. Toho dne nás 
opustil pan František Kubelka, dlouholetý člen zastupitelstva obce Skalice 
a Svazu dobrovolných hasičů ve Skaličce ve věku pouhých 59 let.

Výročí ve Smržově ve 2.čtvrtletí 2004

Jaroslav Vaněk Smržov  28.04 75 let  
Jaroslav  Macek Smržov 9.05 65 let
Helena  Krejčová Hubíles 15.05 65 let
Anna  Silvarová Smržov 17.06. 85 let 
Kateřina Sližová Hubíles 7.06 82 let

Zprávy z matriky ve Výravě

Jubilea: 
Jaroslava Hejcmanová 60 let Drahomíra Javůrková 75 let
Jaroslav Rybín 65 let Marie Holečková 80 let
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Z našich řad odešli

Ať odpočívá v pokoji …
 Dne 25. května 2004 zemřel ve věku 89 let pan Jaroslav Horák 
z Černilova čp. 120. Byl vynikajícím pokrokovým hospodářem, což 
bylo trnem v oku mocných při kolektivizaci po únoru 1948, a proto byl 
nucen prožít 12 let v komunistických lágrech. Ze smutečního projevu 
dne 31. května v obřadní síni v Kuklenách mě v paměti utkvěla věta: 
 „ Je nepochopitelné, že  dovedl po svém návratu žít v Černilově, 
jako by se vrátil z nějaké dovolené“ ……
 Ano, vedle těch, kteří pomáhali, potkával i ty, kteří se spolupodíleli 
na jeho i manželčině utrpení. V tom je jeho velikost, jak se s celou 
situací vyrovnal. Všichni jej známe jako laskavého, usměvavého, 
dobrého člověka a takový zůstane v naší paměti.
 Ještě naposled chci panu Jaroslavu Horákovi poděkovat za jeho 
Vzpomínky - uveřejněné v knize o Černilově na str. 231 - 233 a doporučuji 
všem, aby si je občas přečetli.

St. Javůrek
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Vydává Obecní úřad v Černilově pro obce  Černilov s místními částmi Bukovina a Újezd, Lejšovka, Libníkovice  s místními částmi Borovice a Horní 
Černilov, Librantice,  Libřice, Skalice s místními částmi  Čibuz a Skalička, Smržov  s místní částí Hubíles, Výrava s místní částí Dolní  Černilov.

Redakční rada: M. Kudyvejs, Vl. Prokeš, J. Kudrnáč, E. Ornstová, Mgr. J. Hofmanová, Mgr. D. Hoffmannová

Redakční rada neodpovídá za stylizaci příspěvků a případné tiskové chyby.
Uzávěrky čísel: 15.2.,15.5.,15.9. 15.11.

Tisk AG TYP Kostelec n. Orl.,agtyp@iol.cz, náklad 1500 ks
Příspěvky odevzdávejte a inzerci objednávejte na OÚ v Černilově nebo na těchto e-mailech: cernilov@iol.cz nebo dana.hoff@volny.cz
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